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100 Jaar “ondernemingsraden”, en nog geen medezeggenschap? 
(Werkstuk Kandidaatsbijvak Sociologie). Den Haag. 

Inleiding 
In het tweede semester van het collegejaar 
1975/76 namen wij, in het kader van het kandi-
daatsbijvak sociologie, deel aan een werk-
groep Arbeid onder begeleiding van Niek 
Bolte. Onder zijn inspirerende leiding kwamen 
wij tot een bijzonder pretentieuze opzet voor 
een werkstuk.  
Maar alle ambities ten spijt, de uitvoering van 
dat werkstuk bleef lang liggen. Daar waren ook 
redenen voor, voornamelijk liggend in de privé-
omstandigheden en nevenwerkzaamheden. 
Eén van ons was parttime vrijgesteld bestuur-
der van een landelijke politieke partij. En toen 
hij zich, na de nodige conflicten in die partij, al 
wonden likkend kon terugtrekken was de an-
der juist bestuurslid geworden van de studen-
tenvereniging. Bovendien hadden wij beiden te 
maken met turbulente ontwikkelingen in de 
privé-sfeer, en of dat nu het afbreken van een 
oude of het opbouwen van een nieuwe relatie 
betrof, veel tijd vroeg het, en terecht. Onder-
tussen ging de studie gewoon door.  
Maar op een gegeven moment moest het werk 
dan toch hervat worden, dat werd zelfs drin-
gend toen het behouden van de studietoelage 
er van af ging hangen, zoals voor één van ons 
nu het geval is. Eerst waren er echter nog an-
dere studieonderdelen die net zo dringend om 
een afronding vroegen.  
Eind vorig jaar kwamen we toe aan een 
nieuwe opzet voor dit werkstuk. Terwijl de on-
dertussen verzamelde knipselvoorraad vier ar-
chiefdozen vulde, was het heel duidelijk dat 
onze pretenties vergaand teruggedrongen 
moesten worden. We besloten ons te concen-
treren op een weergave van de historische 
ontwikkelingen, dan te gaan bekijken of er re-
levant en actueel sociologisch materiaal zou 
zijn, als laatste te onderzoeken of uit het be-
studeren van een aantal conflicten, in en rond 
ondernemingsraden, algemenere conclusies 
getrokken konden worden over het functione-
ren van die medezeggenschapsvormen.  
Op dat concentreerde de aandacht zich aan-
vankelijk voornamelijk, het was ondertussen 
half januari geworden. Dat werk werd onder-
broken om de geschiedenis van de medezeg-
genschapsproblematiek te gaan bestuderen. 
Daarbij ontstonden toch grote problemen in het 
beperken van de stof. Want van een kleine in-
gang bleek het zich in de praktijk uit te breiden 
tot steeds meer materiaal, tot steeds 

gecompliceerdere problematiek. De oorspron-
kelijke bedoeling hoogstens zo’n 10 à 12 pa-
gina’s daaraan te besteden bleek onhaalbaar. 
De keuze werd óf ons te beperken tot de aller 
grofste hoofdlijnen, waarvan we weinig voldoe-
ning verwachtten, óf het zich in de werkelijk-
heid steeds verder uitbreidende terrein daarin 
te volgen. Voor dat laatste kozen we toch, hoe-
wel we begrepen dat daardoor het trekken van 
algemene conclusies ook steeds moeilijker zou 
worden. De tijd begon steeds meer te dringen, 
waardoor eenmaal gemaakte keuzes ook niet 
meer teruggedraaid konden worden. Naar ons 
gevoel zijn wij niet voldoende toegekomen aan 
het trekken van echte conclusies. Tegelijkertijd 
vragen we ons wel af, of we, zonder die tijds-
druk, daar wel toe in staat zouden zijn ge-
weest. 
In dit werkstuk zullen wij de ondernemingsraad 
een aantal malen een ambivalent instituut noe-
men. In die ambivalentie zijn we ook zelf ge-
vangen, en meer kennis van het terrein en de 
daarbinnen levende opvattingen heeft dat al-
leen maar versterkt. Er is zoveel te zeggen 
voor het standpunt geen medeverantwoorde-
lijkheid te willen dragen voor kapitalistische on-
dernemingen in een kapitalistische maatschap-
pij. Maar hoe aantrekkelijk lijkt, aan de andere 
kant, de poging toch door deel te nemen aan 
die macht de ondernemingen te democratise-
ren. 
Wij zijn er in ons denken niet uitgekomen, 
maar zien wel, na dit werkstuk, de vraagstellin-
gen veel duidelijker. 
 
Toen we opnieuw begonnen kozen wij als cen-
trale vraagstelling: 

Leidt de democratisering van de onderneming, zo-
als die wordt vastgelegd in wetten, en de zich 
mede daarop baserende praktijk tot meer mede-
zeggenschap? 

Ons antwoord op die vraag zou echter liggen 
in de sfeer van: 

eh ja, eh nee, misschien ... de toekomst zal het 
moeten leren. 

Wat bieden wij de lezer dan wel. Niet meer dan 
een beschrijving van de maatschappelijke ont-
wikkelingen rond de medezeggenschapspro-
blematiek, sterk gebaseerd op secundaire lite-
ratuur, en voor de recentere periode een nogal 
empirische rangschikking van gebeurtenissen. 
Daarnaast hebben wij besloten de al uitge er 
nu weliswaar een beetje als los zand bij, maar 
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zijn tegelijkertijd toch interessant genoeg om 
weer te geven. Omdat we het idee hebben dat 
ze een meer concrete vorm geven aan proble-
men die we daarvoor gesignaleerd hebben. 
Bovendien gaat het in twee van de drie conflic-
ten om pogingen de mogelijkheden van wette-
lijke regelingen uit te proberen; met een teleur-
stellend resultaat verklappen wij.  
Op het allerlaatste moment slaagden wij er 
nog in een hoofdstuk te produceren waarin 
een weergave van een aantal recentere onder-
zoeken. Ook dat is als apart en afsluitend 
hoofdstuk opgenomen, maar heeft daarbij wel 
sterk het karakter behouden van een afgerond 
geheel. 

 
Proberen we, tot besluit van deze inleiding, 
aan te geven wat ons het meest getroffen 
heeft tijdens het werken aan dit werkstuk dan 
is het dat ondernemingsraadsleden hun on-
dankbare werk moeten doen in een sfeer van 
machteloosheid, van gebrek aan steun en be-
scherming, verscheurd tussen achterban, vak-
bond en ondernemingsleiding. 
 
Den Haag/Amsterdam  
14 februari 1979. 
 
Jaap de Jong,  
Jeanette van Santen.
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1. Tot 1914: De oudste vormen van medezeggenschap

“De fabriek voor allen, allen voor de fabriek.” 

Zo luidde één van de motto’s van de progres-
sieve Delftse ondernemer Van Marken. In zijn 
gistbedrijf werd in 1878 “De Kern” opgericht, 
de eerste “ondernemingsraad” in Nederland. 1 
Bij de herdenking in 1978 zegt de secretaris 
van de OR, de bekende uitspraak van Arie 
Groenevelt: “geen kilo medeverantwoordelijk-
heid voor een ons medezeggenschap” parafra-
serend: 

“In dit bedrijf is volop creativiteit. Iedereen heeft 
hier wel een kilo van, maar geen mens kan er een 
ons van lozen.” 

Daarnaast is hij van mening dat er van werke-
lijk meepraten nog niet veel terecht is geko-
men. Ook in dit bedrijf, eens voorloper op soci-
aal terrein, zijn de meningen in 1978 verdeeld 
over de oorzaken voor het gebrek aan echte 
medezeggenschap. 2 
Het voorbeeld van Van Marken werd, in de vo-
rige eeuw nog, gevolgd door andere sociaal-
voelende ondernemers, b.v. Stork in Hengelo. 
Lang zullen deze kernen de enige vormen van 
medezeggenschap voor werknemers binnen 
de bedrijven blijven.  
 
Een eerste kenmerk voor de ontwikkeling van 
medezeggenschap op bedrijfsniveau in Neder-
land valt snel te geven. De vormen waarin het 
plaats vond werden altijd van bovenaf opge-
legd, of het nu door progressieve, sociaal-voe-
lende ondernemers of door de overheid was. 
Zelden werden zij direct afgedwongen door de 
arbeiders in het bedrijf zelf. Niet dat er van de 
kant van de arbeiders geen aandacht was voor 
experimenten met zeggenschap, maar dan 
werd er naar andere vormen gezocht.  
Vanaf het eerste begin van arbeidersbeweging 
af ontstonden er ideeën over het drijven van 
bedrijven in eigen beheer. Zulke experimenten 
kregen vroeger vorm als middel om ontslagen 

militante arbeidersleiders een levensonder-
houd te geven of om tijdens stakingen de sta-
kers materieel te steunen.  
 
Tegenwoordig kan men zien dat bedrijven die 
gesloten (dreigen te) worden door de arbeiders 
worden overgenomen. Randverschijnselen, 
maar niet zonder ideële invloed, zijn het geble-
ven, m.n. omdat ze moesten functioneren on-
der kapitalistische voorwaarden. 3 
Vroeger, en ook nu nog, zijn er voorbeelden te 
vinden waarbij zulke vormen van industriële 
democratie bevorderd werden door de onder-
nemers zelf. Niet zelden stond en staat de vak-
beweging, m.n. het NVV, daar zeer wantrouwig 
tegenover. Begrijpbaar, omdat zulke experi-
menten feitelijk kunnen functioneren als tegen-
wicht tegen het socialisme, doordat ze de aan-
dacht beperken tot het eigen bedrijf, een brede 
arbeiderssolidariteit verhinderen. 4 
Soortgelijke verschijnselen traden op bij de be-
drijfskernen, die door ondernemers vaak be-
doeld waren als middel de vakbeweging buiten 
het eigen bedrijf te houden. 5 Daarmee is een 
tweede algemeen kernmerk gegeven, het 
voortdurende streven van ondernemers de 
vakbeweging, de georganiseerde arbeidersbe-
weging, geen invloed te laten krijgen in de be-
drijven zelf.  
 
De houding van die vakbeweging, in reactie 
hierop, geeft de derde constante. Een houding 
die wordt samengesteld uit twee bewegingen, 
aan de ene kant schrikt de vakbeweging, rea-
listisch gezien de krachtsverhoudingen, 6 terug 
voor confrontaties binnen de bedrijven, aan de 
andere kant ziet en ervaart zij medezeggen-
schapsvormen steeds weer als een concur-
rent. Het denken vanuit de vakbeweging over 
ondernemingsraden vertoont dan ook een per-
manente ambivalentie. 



 4 

2. 1914-1940: Medezeggenschap of PBO?

Minder ambivalent is de vakbeweging in de 
eerste jaren na de Eerste Wereldoorlog. Inter-
nationaal is de arbeidersbeweging in het offen-
sief, wat door de opgaande conjunctuurbewe-
ging vergemakkelijkt wordt. 
Medezeggenschap staan dan in het centrum 
van de belangstelling. Ongeveer tegelijkertijd 
vormen de drie grote verzuilde vakcentrales 
zich er een mening over. In die aandacht voor 
medezeggenschap spreekt wel een fundamen-
tele keuze voor een proces van evolutie in 
plaats van revolutie, omdat medezeggenschap 
gedacht wordt vanuit de bestaande verhoudin-
gen en daarmee objectief een functie vervult in 
het continueren van de bestaande orde. 7 
 
Het NVV vormt, gezamenlijk met SDAP, een 
commissie, die doordenkend in de lijn van het 
zgn. socialisatie-rapport van de SDAP uit 
1920, een regeling moet ontwerpen die 

“(...)de ontwikkeling der bedrijven zou bevorderen 
in die zin, dat zij ten spoedigste in technisch op-
zicht voor socialisatie vatbaar worden, terwijl deze 
regeling voorts bedrijfsdemocratie (medezeggen-
schap van loontrekkenden) en gemeenschapsin-
vloed (medezeggenschap van gebruikers en van 
staatsorganen) in de nog niet gesocialiseerde be-
drijven zou hebben te brengen.” 8 

Het eindrapport, dat in 1923 verschijnt, ziet 
twee taken voor de ondernemingsraad: naast 
het verlenen van advies aan werkgever over 
technische en andere zaken de leiding van het 
bedrijf betreffend het bijstaan van de onderne-
mer bij het bevorderen van de bloei van de on-
derneming.  
De ondernemingsraden werden daarnaast als 
aanvullend op de vakbeweging gezien door 
het verlenen van diensten waarvoor de vak-
bonden te zwak zijn en door te onderhandelen 
over specifieke arbeidsvoorwaarden die niet 
geschikt zijn voor CAO-overleg; en als comple-
ment op de democratisering van het bedrijfsle-
ven op hogere niveaus door de werknemers 
een belangrijke rol te geven bij de bepaling 
van het ondernemingsbeleid door het benoe-
men van commissarissen. 9 Een zgn. Publiek-
rechtelijke Bedrijfsorganisatie werd daarbij ge-
zien als voorbereiding op de socialisatie.  
De zo geschetste ondernemingsraden zouden 
de vakbeweging een toegang tot de bedrijven 
moeten verschaffen. 
 
In katholieke kringen wordt onder leiding van 
Prof. Veraart zelfs geëxperimenteerd met een 
nieuw systeem, waarin naast de onderne-
mingsraden een overkoepelende centrale raad 
van bedrijven zou moeten functioneren. 10 Het 
experimentele, uit de katholieke sociale 

organisaties gevormde, bedrijfsradenkongres 
gaat echter snel ten onder als de grote onder-
nemers zich er uit terug trekken. 11 
 
Het CNV wijdt in 1921 een ééndaagse confe-
rentie aan het onderwerp; in deze kringen is de 
aandacht echter niet zo groot, en neemt ze 
dan ook snel af. Wel zijn de standpunten, nu 
terugkijkend, al opvallend. Medezeggenschap 
moet zich geleidelijk ontwikkelen; het verschilt 
fundamenteel van het minder wenselijke me-
debeslissingsrecht. 12 
 
Op verzoek van de regering brengt de Hoge 
Raad van Arbeid (een soort voorloper van de 
SER) in 1923 een advies uit over een wette-
lijke regeling voor ondernemingsraden. Deze 
raad, waarin werknemers en -gevers vertegen-
woordigd zijn, is unaniem van mening dat over-
leg tussen directie en vertegenwoordiging van 
de werknemers zeer gewenst is. Verschillend 
wordt wel gedacht over de noodzaak en in-
houd van een wettelijke regeling. Dit geeft de 
regering een argument er maar niet meer op 
terug te komen. 13 
Dat past in de algemenere tendens. CNV en 
NVV vertonen beide verminderde belang-
stelling, de NKV daarentegen nog niet. 14 Aan 
de andere kant zijn de liberale werkgevers 
steeds tegen medezeggenschap geweest; de 
katholieke waren aanvankelijk bereid op de ei-
sen in te gaan; de protestant-christelijke zijn tot 
1923 vrij positief. Na 1923 worden de confessi-
onele werkgevers steeds ontvankelijker voor 
de liberale standpunten en neemt de bereid-
heid tot medewerking aan maatschappelijke 
vernieuwing bij de werkgevers af. 15 In 1920 is 
de conjunctuur omgeslagen, mede waardoor 
de vakbeweging in het defensief raakt, en zich 
moet concentreren op het verdedigen van de 
directe materiële belangen en op de conti-
nuïteit van haar organisaties. De vakbeweging 
laat daarom de strijd voor verwezenlijking van 
en het vorm geven aan industriële democratie 
aan de politieke partijen over. 16 
 
Toch is de periode 1918-1923 voor de ontwik-
keling van de medezeggenschapsproblematiek 
meer geweest dan een roerig intermezzo. Aan 
de discussie is vorm gegeven, aan de stand-
punten inhoud. Waren aanvankelijk de termen 
medezeggenschap en Publiekrechtelijke Be-
drijfsOrganisatie (PBO) onderling verwissel-
baar, na 1920 krijgen zij een steeds meer ver-
schillende betekenis. PBO handelt dan over de 
niveaus van industriële organisatie boven de 
aparte bedrijven, bij medezeggenschap gaat 
het om het veroveren van een plaats voor de 
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werknemers in het besturen van de onderne-
ming. 17 
 
In het Interbellum weet de vakbeweging zich 
een plaats te verwerven bij de fundamentele 
besluitvormingsprocessen op nationaal en op 
bedrijfstakniveau. Daar was haar kracht ook 
het grootst, waaraan werkgevers en overheid 
zich aanpassen, 18 zoals blijkt uit de CAO-
wetgeving in de dertiger jaren.  
Het door Veraart gestarte streven naar een 
corporatieve ordening zet zich door. Het gaat 
daarbij om vormen van organen per bedrijfs-
tak, samengesteld uit vertegenwoordigers van 
ondernemers en arbeiders. Zulke bedrijfsorga-
nen, landelijk overkoepeld door een centraal 
orgaan, zouden ook verordende bevoegdhe-
den moeten verkrijgen. Daarmee zou een stuk 
beleidsruimte en invloed de overheid afgeno-
men worden.  
Na 15 jaar onderhandelen wordt in 1933 de 
Bedrijfsradenwet aangenomen, waar van de 
grote partijen slechts de liberalen tegen waren. 
Deze wet droeg, zoals vaker in de geschiede-
nis, een compromiskarakter. Er bestond 
slechts de mogelijkheid dat werknemers en 
werkgevers gezamenlijk raden zouden vormen 
voor georganiseerd overleg over een vrij breed 
scala van sociale en economische onderwer-
pen.  
Tot 1941 worden er inderdaad 21 van zulke ra-
den opgericht, die echter geen van alle een 
succes genoemd kunnen worden. Wel werkte 
het als een precedent en als basis voor de na-
oorlogse pogingen. 19 
De Sociaal-Democraten ondersteunden deze 
ontwikkelingen actief. Na hun Plan van de Ar-
beid (1935), met een pleidooi voor ordening, 
dachten zij dat ordening, als algemeen er-
kende noodzaak, een samenwerking op dit 
punt tussen links en rechts mogelijk maakte. 
Zelf dachten zij daarbij aan bedrijfsorganisaties 
onder gemeenschapsinvloed, waardoor 

bestaanszekerheid en duurzame werkgelegen-
heid mogelijk gemaakt kon worden. 20 Een ver-
langen dat in de jaren dertig zo zijn redenen 
vond. 
 
Tijdens het Interbellum bleven in verschillende 
bedrijven bedrijfskernen functioneren. De om-
standigheden en regels waaronder deze ker-
nen functioneerden maakt het bijna onmogelijk 
er algemene opmerkingen over te maken. Wel 
werden ze over het algemeen gezien als be-
langenbehartigingsorganen; ze gingen uit van 
een belangentegenstelling tussen werkgever 
en personeel. Het was echter allesbehalve uit-
zondering dat de directeur de vertegenwoordi-
gers aanwees. Door het ontbreken van een 
formele basis konden er ook nauwelijks perma-
nente bevoegdheden afgedwongen worden. 21 
Meer in het algemeen hadden de ondernemers 
vele technische voordelen; hadden de vakbon-
den al invloed op de samenstelling dan was 
dat door de verdeeldheid in zuilen weinig ef-
fectief. Er bestonden echter ook kernen die wel 
krachtig genoeg waren om invloed te hebben, 
maar deze waren dan weer zo zelfbewust dat 
zij zich door de vakbonden niet lieten over-
heersen. 22 
In de loop van de dertiger jaren gingen som-
mige bonden, uit zorg over hun zwakke basis 
in de bedrijven, in collectieve onderhandelin-
gen de vestiging van kernen als eis inbrengen. 
Zo ontstond een zekere toenadering naar de 
meer idealistisch gestemde ondernemers, 
waarbij de kernen gezien werden als organen 
waarbinnen gezamenlijk overleg en regelma-
tige informatie-uitwisseling kon plaatsvinden. 
Conflicten moesten daarbij op het centrale on-
derhandelingsniveau blijven. 23 Harmsen en 
Reinalda vermelden dat in de Metaal-CAO van 
1937 het instellen van fabriekskernen verplicht 
voorgeschreven werd, zonder iets te zeggen 
over het functioneren van die afspraak. 24
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3. 1940-1950: Medezeggenschap en PBO 

Het denken over en het streven naar een cor-
poratieve ordening van de maatschappij was 
een veel breder verschijnsel dan alleen in de 
Nederlandse verhoudingen. Ook de Duitse be-
zetter deed tijdens de oorlogsjaren pogingen 
zo’n ordening te vestigen. Onder haar invloed 
kwam de zgn. Commissie Woltersom tot stand. 
Een corporatief orgaan waarvan het de taak 
was een zelfstandige organisatie van het be-
drijfsleven op te bouwen, die zijn grondslag 
moest vinden in het bedrijfsleven zelf. 25 Zelfs 
volgens Prof. Veraart bevatte het technische 
elementen die bruikbaar waren voor een later 
systeem van publiekrechtelijke bedrijfsorgani-
satie. 26 De commissie Woltersom wordt dan 
ook wel als een stimulans gezien voor de la-
tere ontwikkelingen. 
 
De illegaliteit zat ook op dit punt niet helemaal 
stil, en in overleg tussen vertegenwoordigers 
van werkgevers en werknemers werd de Stich-
ting van de Arbeid voorbereid. De bedoeling 
was dat deze stichting het hoogste adviesor-
gaan op sociaal-economisch terrein zou wor-
den voor de regering. Daarnaast zou zij de so-
ciale vrede, orde en rechtvaardigheid moeten 
bevorderen, zoals vermeld werd in een mani-
fest dat direct na afloop van oorlog openbaar 
gemaakt werd. Een belangrijke zinsnede uit 
het manifest, waaraan vooral de ondernemers 
hechtten, was de volgende: 

“Er van uitgaande, dat medezeggenschap van de 
arbeiders in het beheer van de onderneming niet 
gevraagd wordt, werd eenheid van inzicht verkre-
gen over de wenselijkheid van een ruime verte-
genwoordiging van de arbeidersvakbeweging in 
het hoogste economische college dat de Regering 
ter zijde zal staan.” 27 

Dat was van de kant van de vakbeweging een 
grote concessie, haar kader gaf zo de voor-
keur aan de emancipatie van de organisatie 
boven de emancipatie van de werknemer. 28 
De discussie over de PBO werd ondertussen 
met vernieuwde kracht hervat. De doelstellin-
gen liepen hierbij door de verschillende stro-
mingen wat uiteen. Als doelstellingen kunnen 
genoemd worden:  

- de behoefte de tegenstellingen tussen werk-
gevers en werknemers te bedekken; 

- het beperken van de te grote concurrentie 
van ondernemingen;  

- het bereiken van medezeggenschap van 
vakbonden in het sociaal-economisch be-
stuur van de bedrijfstakken;  

- (bij een aantal socialisten) de mogelijkheid 
van versterking van invloed van de overheid 

op de sociaal-economische ontwikkelingen 
en verhoudingen. 29 

De socialistische minister, en mede-ontwerper 
van het Plan van de Arbeid, Vos komt in janu-
ari 1946 met een wetsontwerp. Hiertegen ont-
staat fel verzet van de ondernemers vanwege 
de belangrijke plaats die de overheid hierin 
kreeg. Maar ook het KAB was fel tegen teveel 
overheidsinmenging.  
Wanneer de verkiezingsuitslag voor de PvdA 
minder gunstig is komt er op Economische Za-
ken geen socialist als minister terug en trekt de 
regering het Ontwerp-Vos in. Er wordt in janu-
ari 1947 een commissie in het leven geroepen 
onder leiding van de katholiek Van der Ven. 
Hieruit volgt in juni 1948 een nieuw wetsont-
werp dat tegemoet komt aan de geuite bezwa-
ren.  
Hierin wordt de Sociaal Economische Raad 
(SER) als toporgaan voorgesteld; zij zou niet 
alleen een adviescollege voor de regering 
moeten zijn maar ook verordenende bevoegd-
heden moeten krijgen. Dat laatste was een 
wens van o.a. het KAB, die zelfs zo ver wilde 
gaan dat PBO-organen de bevoegdheden zou-
den krijgen loonregelingen vast te stellen. Hier 
was het NVV fel tegen omdat daarmee het sta-
kingswapen uit handen zou worden gegeven. 
Dit punt komt niet in de uiteindelijke wetgeving 
terug.  
Met name KVP en PvdA steunen het wetsont-
werp bij de behandeling in de kamer; in tegen-
stelling tot de drie andere grote partijen zagen 
zij de PBO-organen heel idealistisch als orga-
nen, die het algemeen belang in het oog zou-
den houden. De parlementaire strijd spitst zich 
toe op de mogelijkheid tot overheidsingrijpen. 
Op 12 oktober 1949 wordt het wetsontwerp in 
de Tweede Kamer met 55 tegen 35 stemmen 
aangenomen. 30 
Ook deze wet draagt weer een duidelijk com-
promiskarakter. De PvdA krijgt haar zin niet, er 
is geen sprake van direct en veel overheidsin-
grijpen, maar ook de KVP komt niet helemaal 
aan haar trekken. Het gevestigde systeem ver-
toont weliswaar corporatieve trekken, een 
echte corporatieve ordening is het niet gewor-
den door het als derde partij opstellen van de 
staat, die het overleg tussen de sociale part-
ners aan bepaalde voorwaarden en restricties 
kan binden. Wel wilde de overheid een kader 
scheppen voor overleg vanuit een vermeend 
gemeenschappelijk belang. 31 
De werknemersorganisaties zagen deze Wet 
op de Bedrijfsorganisatie als een belangrijke 
stap vooruit. Het leek of zij een belangrijke 
stem kregen bij de bepaling van het nationale 
economische en sociale beleid. 32 
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Hun elan voor de PBO raakt echter snel verlo-
ren wanneer zij ontdekken dat de werkgevers 
weinig bereid waren informatie over hun on-
derlinge overeenkomsten te geven of om zich 
te onderwerpen aan andere beperkingen. De 
vakbeweging trekt dan de conclusie dat de 
moeite van agitatie voor een verdere invoering 
van de PBO, die slechts in enkele bedrijfstak-
ken moeizaam van de grond kwam, niet op-
woog tegen de twijfelachtige voordelen ervan. 
Bovendien ondervonden de vakbeweginglei-
ders uit het eigen kader weinig druk. 
Als de na-oorlogse economie stabieler wordt, 
wordt de behoefte aan structurering ook gerin-
ger. Zo komt de doorvoering van de PBO on-
deraan de verlanglijst. 33 
 
De discussie over de democratisering van de 
ondernemingen zelf was onlosmakelijk verbon-
den aan die over de PBO. Ook dit idee onder-
gaat een herwaardering na de oorlog, waarbij 
drie gedachten van “algemeen belang” een rol 
speelden: 

- het idee om aan het economisch systeem 
een nieuwe structuur te geven, die rationeler 
en rechtvaardiger zou zijn dan het kapitalis-
tische; 

- de opvatting waarin de onderneming als een 
belangengemeenschap werd gezien, in de 
arbeidsverhoudingen zou dan ook geen in-
herent conflict aanwezig zijn; 

- de analogie die getrokken werd tussen het 
economisch en het politiek bestuur. 34 

Aanvankelijk lag het in de bedoeling OR en 
PBO in één wet te regelen.  
Nadat het kabinet Drees-Schermerhorn de 
Stichting van de Arbeid om advies had ge-
vraagd over de wenselijkheid en inhoud van 
een wettelijke regeling van de OR, installeert 
Drees begin 1947 de zgn. Commissie Van 
Rhijn. Deze commissie is algemeen voor een 
wettelijke regeling, maar denkt verschillend 
over de invoeging van zo’n Wet op de OR in 
de PBO. De regering hakt de knoop door, gaat 
feitelijk door op de al ingeslagen weg, en dient 
een apart wetsontwerp in. 35  
Dat ontwerp wordt bij bijna algemene instem-
ming in 1950 tot wet. Het grootste strijdpunt 
betrof de regeling van de kandidaatstelling 
voor de ondernemingsraad. De vakcentrales 
wilden dat alleen voor “erkende” bonden mo-
gelijk maken, de ondernemers namen het op 
voor de ongeorganiseerden. In de wet wordt 
het dan primaire kandidaatstelling door de 
bonden, met daarnaast de mogelijkheid van 
vrije kandidaatstelling. 36 
Zonder ver in te gaan op de precieze wettelijke 
vormgeving is, voor het verkrijgen van een al-
gemene indruk, de formulering van de doel-
stelling in de wet van belang: 

“De ondernemingsraad heeft tot taak, zulks onder 
erkenning van de zelfstandige funktie van de on-
dernemer, naar vermogen bij te dragen tot een zo 
goed mogelijk funktioneren van de onderneming.” 

Dit doel maakte alle andere ondergeschikt. De 
algemene strekking van de wet was: de onder-
nemingsraden adviseren, de directies beslis-
sen. Tegenstellingen tussen de sociale part-
ners behoorden daarbij niet binnen de onder-
neming, maar moesten op bedrijfstakniveau 
blijven. 37  
Hoewel een compromis, toonde de NVV zich in 
publicaties bijzonder ingenomen met het be-
reikte resultaat; uit die kring klonk slechts een 
enkele stem van kritiek. 38 
Andere standpunten neemt het EVC in, het be-
staan van deze centrale vormt deel van de 
achtergrond van de discussie over de kandi-
daatstelling, Zij is fel tegen OR en PBO, omdat 
deze gebaseerd zijn op de veronderstelling dat 
ondernemers en arbeiders gemeenschappe-
lijke belangen zouden hebben. De EVC was 
alleen voor een personeelsvertegenwoordi-
ging, die geen verantwoordelijkheid droeg. 
Daarbij probeerde zij vast te houden aan al be-
staande bedrijfskernen, waarin zij vaak veel in-
vloed had. 39 
 
De invoering van ondernemingsraden verloopt 
uiterst traag en stroef. Op de wettelijk vastge-
stelde einddatum, 1 jan. 1953, is er nauwelijks 
voldaan aan de verplichting tot instelling. De 
termijn werd verlengd tot 6 juni 1954, maar ook 
dan is er in nog geen 10% van de daartoe ver-
plichte bedrijven een OR ingesteld. 40 Juli 1957 
zouden er in 800 van de 5000 ondernemingen 
een OR zijn ingesteld. 41 Voor 1960 worden de 
volgende cijfers gegeven. 
 

Omvang bedrijven 
(volgens aantal werkn. 
dat mag kiezen)  

Opgerichte 
OR’s (in % van 
aantal op te 
richten raden) 

% Werkne-
mers in be-
drijven met 
een OR 

  25 - 50 19,2 21,3 
  51- 100 41,9 43,8 
 101- 500 73,8 78,7 
boven 500 94,1 97,0 
 
Opvallend is vooral het lage percentage in de 
kleinere bedrijven. De werkgevers zijn dan ook 
van mening dat dit een fundamentele fout laat 
zien in de wetgeving; het minimum-aantal 
werknemers voor een verplichte instelling zou, 
zoals in 1971 gebeurt, opgetrokken moeten 
worden tot 100. 42 
 
Hieruit valt ook een eerste verklaring voor de 
gebrekkige effectuering van de wet af te lei-
den. In de kleinere bedrijven is het contact, al-
thans de mogelijkheid daartoe, tussen bedrijfs-
leiding en werknemers nog zo direct dat de be-
hoefte aan een geïnstitutionaliseerde vorm van 
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overleg gering is. Een tweede belangrijke re-
den is het ontbreken van een sanctie in de wet 
op het niet-instellen van een OR. De wetgever 
was ervan uitgegaan dat samenwerking niet 
door dwang tot stand kon worden gebracht. 43 
Als verdere verklaringen komt men in de litera-
tuur tegen: 

- een lage organisatiegraad, waardoor de 
vakbeweging niet al te veel belangstelling 
voor zo’n onderneming heeft; 

- gebrek aan interesse van de kant van werk-
gever en personeel; 

- het handhaven van bestaande kernen; 
- de structuur van betrokken ondernemingen 
- personeelsverloop (bouw) 
- grote verspreiding (grootwinkelbedrijf) 
- geen gelegenheid tot vergaderen (zeevaart); 
- de strijd om de zetelverdeling; 
- ontbreken van voldoende tijd en mankracht 

bij de vakbeweging om achter de naleving 
van de wet aan te zitten. 44 

In het algemeen kan gesteld worden dat zowel 
de structuur van de vakbeweging als haar dua-
listische houding tegenover de ondernemings-
raden een belangrijke rol speelden. 

De meeste bonden hadden op het niveau van 
de onderneming geen organisatiestructuur. Zij 
waren opgebouwd uit plaatselijke geografisch 
verdeelde afdelingen, die vooral administra-
tieve en organisatorische taken hadden, waar-
bij ze afhankelijk waren van directieven uit de 
landelijke leiding. 
De bonden waren centralistisch en zelf ingeka-
derd in de Centrales. De afdelingen hadden 
noch de interesse noch de middelen zich met 
afzonderlijke ondernemingen bezig te houden. 
De bonden waren in hun geheel gericht op de 
totstandbrenging van CAO’s, hun onderhande-
lingspartners waren de werkgeversorganisaties 
en niet de afzonderlijke ondernemers. 
In die kenschets van het Nederlands arbeids-
bestel moet bedacht worden dat de onderne-
mingsraden daar zowel een gevolg van waren, 
als er zelf weer een bestendigende rol in 
speelden. 
Zij hadden vaak wel banden met de vakbewe-
ging, maar waren formeel onafhankelijk, waar-
door de bonden ze moeilijk als hun instrument 
konden gebruiken. 45
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4. 1950-1971: Nog steeds medezeggenschap en ook nog PBO 

In de discussies over medezeggenschap, die 
na de wetgeving van 1950 gewoon doorgin-
gen, werd de aandacht verschoven naar het 
niveau van de ondernemingen.  
Verklaarbaar in de eerste plaats door het ge-
ringe aanslaan van de PBO-ordening, het lijkt 
dan vrij logisch dat de aandacht zich meer ging 
concentreren op de andere poot, de medezeg-
genschap binnen de bedrijven. Van invloed is 
verder de blijvende discussie over de onge-
controleerde macht van managers. In de loop 
van de zestiger jaren komt er een sterke aan-
dacht op voor directe-democratie-vormen en 
worden op veel maatschappelijke terreinen po-
gingen gedaan de bestaande organisaties te 
democratiseren.  
In dat klimaat heeft de confrontatie met de me-
dezeggenschapssystemen in Joegoslavië en, 
in mindere mate, West-Duitsland ook een be-
langrijke invloed. De neergaande economie 
heeft tot gevolg dat er meer nadruk werd ge-
legd op de controle over investeringsbeslissin-
gen, o.a. door de mogelijke invloed daarvan op 
bedrijfssluitingen. Later komt daar de belang-
stelling voor milieu-vervuiling en verdeling van 
ondernemingsinkomen nog bij. 46 
 
Met de wetgeving van 1950 waren bovendien 
niet alle problemen opgelost. In 1948 al had de 
regering de Stichting van de Arbeid om een 
advies gevraagd over de herziening van het, 
toen al verouderde, vennootschapsrecht, met 
name om voor de factor arbeid een vorm van 
medezeggenschap te creëren. Tot 1952 over-
leggen de deelnemers aan de Stichting in ei-
gen kring; daaruit blijkt dat een eensluidende 
mening niet te vormen valt. In 1956 laat de 
Stichting de regering definitief weten er niet uit 
te komen. 47 
De verschillende politiek en sociale groeperin-
gen bezinnen zich in die jaren ook op hun 
standpunten. Zo komt in 1959 een rapport “De 
hervorming van de onderneming” uit van het 
wetenschappelijk bureau van de PvdA, de Wi-
ardi Beckman Stichting. In een nog later rap-
port zal diezelfde WBS van dit rapport zeggen 
dat als een rode draad het sterke harmonie- en 
integratie-denken erdoorheen loopt. 48 Voor de 
Raad van Commissarissen wordt, naar analo-
gie met de SER, een tripartiete samenstelling 
aanbevolen. Onder deze aanbeveling ontbra-
ken de namen van de PvdA-leden/NVV-
functionarissen, die oorspronkelijk deel uit-
maakten van de commissie. De NVV-reserve 
tegen medeverantwoordelijkheid voor het on-
dernemingsbeleid was daar reden voor. 49 De 
drie in het rapport genoemde doelstellingen 
van medezeggenschap zijn te tekenend voor 

het toenmalige denken om ze hier weg te la-
ten: 

- de bevordering van het doelmatig functione-
ren van de onderneming;  

- de stimulering van de persoonlijkheidsont-
plooiing van de werken de mens;  

- de bescherming van de belangen van de ar-
beider. 50 

De regering pakt in 1960 de lijn weer op als ze 
de zgn. Commissie Verdam instelt. Deze dient 

“(…) een onderzoek in te stellen naar de vraag of 
de rechtsvorm van de onderneming herziening be-
hoeft, en daarbij in het bijzonder aandacht te be-
steden aan het bestuur en toezicht bij de grote on-
dernemingen, alsmede aan de publieke verant-
woording van de onderneming.” 51 

De commissie Verdam brengt haar rapport in 
november 1964 uit, waarin ze over een viertal 
zaken adviezen geeft: de jaarrekening; het en-
quêterecht; een structuurwijziging van de NV 
en de ondernemingsraad. De commissie was 
niet op alle punten unaniem, m.n. het lid Den 
Uyl onderscheidt zich een aantal keren in pro-
gressieve zin. 52 Een meerderheid van de com-
missie wil een herziening van de Wet op de 
OR op een zevental punten: 

- SER bevoegdheid geven tot het instellen 
van ondernemingsraden in bedrijven met 
meer dan 100 werknemers;  

- het instellen van een Centrale Onderne-
mingsRaad (COR) voor concerns opge-
bouwd uit meer dan één bedrijf;  

- de OR-leden moeten het recht krijgen bij be-
paalde vergaderingen externe experts (ook 
uit de vakbonden) uit te nodigen;  

- het vierde en vijfde punt bedoelen de OR 
over meer onderwerpen te laten beraadsla-
gen en haar de mogelijkheid te geven dieper 
door te dringen in bedrijfsaangelegenheden;  

- een jaarlijkse gezamenlijke vergadering met 
de Raad van Commissarissen;  

- het instellen van een agendacommissie, met 
naast de voorzitter, een niet-gekozen maar 
door de bedrijfsleiding aangewezen functio-
naris, meestal de directeur, minstens twee 
gekozen leden. 53 

Op basis van het rapport-Verdam wordt de 
SER daarna om een aantal adviezen ge-
vraagd. 
 
Ondertussen spreken de drie vakcentrales zich 
in hun gezamenlijk actieprogramma 1967 uit. 
Zij steunen enkele voorstellen van de commis-
sie, niet echter de als eerste, tweede en zesde 
aangegevenen. Daarnaast stellen zij als eis 
dat ondernemingsraadsleden beter beschermd 
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moeten worden tegen represailles en leggen 
zij een vage verklaring af over de behoefte aan 
nauwere kontakten tussen OR-leden en hun 
vakbonden. 54 
 
Tussen 1965-1968 wordt veel sociologisch on-
derzoek gedaan naar het functioneren van de 
ondernemingsraden. Daar blijkt o.a. uit dat de 
ondernemingsraden zeer verschillend functio-
neren; dat daarbij de ondernemingsraden die 
optreden als belangenbehartigers beter functi-
oneren dan degene die zich tot overleg beper-
ken. De conclusie drong zich op dat de onder-
nemingsraden beide taken zouden moeten 
gaan vervullen. 55 
De tegenstrijdige indruk ontstaat dat, terwijl 
volgens deze onderzoeken de meeste onder-
vraagde werknemers tevreden zijn over het 
functioneren van de ondernemingsraden, er 
daarnaast veel kritiek te horen is op tekortko-
mingen in het functioneren. Waar die kritiek 
zich beperkt tot het functioneren zou die op te 
heffen zijn door een verbetering in de houding 
der betrokkenen, maar er is ook veel structu-
reel-functionele kritiek. Om die weg te nemen 
zou nieuwe wetgeving nodig zijn. Zulke kritiek 
is dat de ondernemingsraden alleen onderge-
schikte punten behandelen; dat zij gebruikt 
worden voor het doorgeven van onprettige me-
dedelingen; dat de OR-leden niet voldoende 
contact hebben met de achterban; dat zij niet 
voldoende gekwalificeerd zijn voor hun taak. 
Daarnaast is er kritiek op de samenstelling, de 
plaats van de directeur als voorzitter, en de 
ambivalentie in de taakstelling. Als laatste de 
opinie dat het systeem van ondernemingsra-
den niet leidt tot zinvolle medezeggenschap. 56 
Een opvallend punt uit de onderzoeken is nog 
dat bepaalde categorieën werknemers (vrou-
wen, jongeren, ongeorganiseerden en handar-
beiders) in de ondernemingsraden onderverte-
genwoordigd zijn. 
In 1968 brengt de SER haar advies over de 
ondernemingsraden uit, mede gebaseerd op 
het onderzoek, dat tendele ook door haar zelf 
geïnitieerd was. In dat advies wordt het dualis-
tische karakter, overleg- én belangenbeharti-
gingsorgaan, erkend. Uit die vaststelling vloei-
den allerlei wijzigingsvoorstellen voort. Naast 
de in het algemeen ondersteunde voorstellen 
van de Commissie Verdam wordt ook een 
vooroverleg van de gekozen leden voorge-
steld. 57 
De houding van de werkgevers komt er op 
neer dat zij het liefst de status-quo zouden 
handhaven. Daarbij zijn er wel nuance-ver-
schillen tussen de meerderheid van de confes-
sionele en de meerderheid van de niet-confes-
sionele werkgeversorganisaties. Zoals we al 
eerder zagen, zijn ook nu de eersten meer be-
reid tot concessies. Maar ook de tweede groep 

is uiteindelijk bereid mee te werken aan wat 
veranderingen, zoals een verbreding van de 
agenda, soms zonder ondernemer vergaderen 
en assistentie van buiten de onderneming. 
Dit standpunt, dat al in begin zestiger jaren 
was ingenomen, is in de verschillende fasen 
van wetgeving terug te vinden. Dat ook de vak-
beweging gereserveerd reageert vraagt om 
meer verklaring. Allereerst de vrees voor het 
dragen van medeverantwoordelijkheid voor 
moeilijke beslissingen in moeilijke tijden. 58 
Mede daaruit volgend, het chronisch onver-
mogen een juiste houding op langere termijn te 
bepalen tegen het ambivalente instituut van de 
ondernemingsraden. Dan de voortdurende 
twijfel met bondgenoten of rivalen te maken te 
hebben. Die twijfel was versterkt doordat in de 
krappe arbeidsmarktsituatie na 1960 onderne-
mingsraden zich, met het stellen van illegale 
looneisen, als zelfstandige onderhandelings-
partners hadden laten gelden.  
Uit deze totale problematiek werd de vereen-
voudigde conclusie getrokken dat de onderne-
mingsraad een rivaal was wanneer ze samen-
gesteld was uit niet-vakbondsleden, daarente-
gen een bondgenoot wanneer ze bestond uit 
vakbondsleden. De consequentie daarvan was 
niet nieuw, het betekende dat alleen door de 
vakbeweging kandidaten gesteld mochten wor-
den. 59 Omdat de werkgevers aan de andere 
kant tot dezelfde gevolgtrekking kwamen, maar 
er andere consequenties aan verbonden is het 
zo ver nooit gekomen. In de sfeer van de amb-
telijke overheidsdiensten, de medezeggen-
schapsregelingen daar komen in deze scriptie 
niet aan de orde omdat ze niet in de bespro-
ken wettelijke regelingen hun basis vinden, zijn 
de vakbonden wel geslaagd in het bereiken 
van een exclusief passief kiesrecht.  
Een laatste probleem voor de vakbeweging 
vormde haar dualistische verhouding met de 
ondernemingsraden. omdat zijzelf niet gewor-
teld was in de bedrijven vormde de OR vaak 
het enig middel tot communicatie. Hoe meer 
bevoegdheden en taken de ondernemingsraad 
zou krijgen, hoe minder deze zich zouden kun-
nen gaan lenen voor het verrichten van deze 
diensten. 60 
 
De toenmalige minister van Sociale Zaken, 
Roolvink, neemt de meeste SER-voorstellen 
qua strekking over. Voor wat betreft de be-
voegdheden ging hij zelfs verder door een uit-
breiding van het medebeslissingsrecht voor te 
stellen. Bij de kamerbehandeling vindt, door 
het aannemen van amendementen van de la-
tere minister Boersma, nog een verdere uit-
breiding plaats. 61 De ondernemingsraad krijgt 
bij wet geregeld drie vormen van bevoegdheid, 
in afzonderlijke wetsartikelen ondergebracht.  
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Onder de medebeslissende bevoegdheden 
valt de vereiste instemming met zaken als het 
arbeidsreglement, de pensioenregeling, de 
winstdelings- of spaarregeling, de werktijd- of 
vakantieregeling, en maatregelen op het ge-
bied van veiligheid, gezondheid of hygiëne, 
voorzover die niet in de CAO zijn geregeld.  
Advies brengt de OR uit over de overdracht 
van zeggenschap over de onderneming aan 
andere ondernemers, beëindiging van (deel)-
werkzaamheden, wijziging in organisatie, ver-
huizing, het aangaan of verbreken van duur-
zame samenwerking met andere ondernemin-
gen en m.b.t. tarief- of andere beloningsrege-
lingen, regelingen op het gebied van opleiding 
en het beoordelingssysteem, de hoofdlijnen 
van aanstellings- ontslag- of promotiebeleid, 
de inrichting van het bedrijfsmaatschappelijk 
werk enz.  
Als laatste valt onder het recht van informatie 
de verplichting van de ondernemer tijdig elke 
informatie te verstrekken die voor de vervulling 
van de taak van de ondernemingsraad redelij-
kerwijze nodig is. Daarnaast moeten nog twee 
keer per jaar jaarstukken aan de OR worden 
overlegd. 62  
De advies- en informatieregeling zijn niet als 
beperking bedoeld, maar als een minimumstel-
ling.  
Ook wordt het begrip onderneming zo ruim ge-
definieerd dat non-profit-organisaties er onder 
vallen. Dat betekent een enorme uitbreiding 
van het aantal ondernemingsraden. 63 
Het voorwerk van de commissie Verdam, de 
SER-verwerking daarvan, leidt ertoe dat 1971 
een druk wetgevingsjaar wordt op het gebied 
van de medezeggenschap. Een wet op de 
jaarrekening poogt betere garanties te geven 
omtrent de te verstrekken financiële gegevens. 
Met name omdat in deze wet verschil wordt 
gemaakt voor NV’s en BV’s zal deze wet niet 
zo goed gaan werken. 64 
Het onderscheid tussen NV’s en BV’s volgt uit 
een zeer ingrijpende en ingewikkelde wijziging 
van het Wetboek van Koophandel. Het meest 
omstreden punt uit de totale wijziging van het 
vennootschapsrecht, de samenstelling en be-
voegdheden van de Raad van Commissaris-
sen, valt hieronder. Dat was een probleem 
waar de commissie Verdam niet uit had kun-
nen komen. Het probleem werd dus verlegd 
naar de SER, waarbinnen aanvankelijk drie 
meningen tegenover elkaar stonden. 
Een deel had zich gesteld achter een paritaire 
samenstelling van de RvC (voor de ene helft 
gekozen door de factor kapitaal, voor de an-
dere helft door de factor arbeid). Een volgend 
deel was tegen het nemen van medeverant-
woordelijkheid in de toenmalige kapitalistische 
maatschappij. Een derde groep wilde alles bij 
het oude laten. Tot ieders verbazing komt de 

intern-verdeelde SER toch tot een unaniem 
advies, zo verbazingwekkend dat het tot “het 
wonder van Den Haag” gedoopt wordt. Dat 
compromis houdt in dat de Raad van Commis-
sarissen zichzelf aanvult, echter niet dan nadat 
ondernemingsraad en aandeelhouders in de 
gelegenheid zijn geweest bezwaren kenbaar te 
maken. Beide kunnen ook zelf kandidaten stel-
len. De RvC werd in de zgn. Structuurwet het 
centrale bestuursorgaan van de onderneming; 
benoemt de bestuurders van de onderneming; 
stelt de jaarrekening vast en moet belangrijke 
besluiten van de directie goedkeuren. 65 
 
In deze wijziging van het Wetboek van Koop-
handel wordt ook een Enquêterecht opgeno-
men. Bij aantoonbaar wanbeleid van de onder-
nemer kan door de vakbeweging, na overleg 
met de ondernemingsraden, een speciaal in-
gestelde ondernemingskamer aan het Amster-
damse Gerechtshof om een uitspraak ge-
vraagd worden. Deze mogelijkheid bestond 
voor aandeelhouders al veel langer. 66 Door 
het nieuwe Wetboek van Koophandel, ook wel 
Structuurwet genoemd, wordt een verbinding 
gelegd tussen de OR en de toporganen van de 
vennootschap, doordat de bevoegdheden die 
de wet aan de factor arbeid toekent bij de on-
dernemingsraad berusten. 67 
 
Toch was de discussie niet gestopt door deze 
wetgevende arbeid, het tegenovergestelde lijkt 
eerder het geval.  
Doordat de wet gaat werken in een zich nog 
verder radicaliserende situatie komt de kritiek 
pas goed op gang. De wetgeving heeft de aan-
dacht van bredere groepen juist getrokken. Po-
gingen van de progressieve partijen om de 
wetgeving nog verder te laten gaan zijn in de 
Tweede Kamer gestrand op het verzet van de 
niet-progressieve partijen. 
In de politieke sfeer was het dit keer niet tot 
een vergelijk gekomen. In hun gezamenlijk 
concept-regeringsprogram Keerpunt ‘72 ko-
men PvdA, D’66 en PPR dan ook terug op hun 
veranderingsvoorstellen die schipbreuk had-
den geleden. 
De wet van 1971 had weliswaar een bruikbaar 
kader geschapen, maar tegelijkertijd was dat 
kader nog zo ruim dat het door betrokkenen 
verder ingevuld moest worden in de praktijk. 
Dat droeg veel potentiële conflictstof in zich, 
die, elke keer wanneer een conflict manifest 
werd, opnieuw de publieke aandacht vestigde 
op de medezeggenschapsproblematiek in het 
bedrijfsleven. 
 
Naast, en ten dele beïnvloed door, de beschre-
ven ontwikkelingen was er binnen de vakbe-
weging, en m.n. in de NVV-metaalbond ANMB 
een herbezinning begonnen over het 
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ontbreken van vakbondswerk binnen de onder-
nemingen. In 1964 gaf deze vakbond de bro-
chure “Vakbeweging en Onderneming” uit. Hier 
werd de conclusie getrokken dat de vakbond 
door het oprichten van bedrijfsledengroepen 
naast haar plaatselijke afdelingen moest pro-
beren meer invloed te krijgen binnen de bedrij-
ven en te komen tot een grotere participatie en 
activiteiten van de basis. 68 
Het rapport uitte niet geringe kritiek op de or-
ganisatie van de bond zelf.  
Startte het bedrijvenwerk aanvankelijk nog uit 
de harmonie-gedachte, toen het eenmaal tot 
ontwikkeling kwam werd het al snel een bewe-
gingskracht achter het steeds verder verlaten 
van die harmonie-gedachten.  
Voor het bereiken van faciliteiten voor het be-
drijvenwerk binnen de ondernemingen was 
nogal wat “harmonieuze” strijd nodig. De FME, 
de organisatie van werkgevers in de metaal, 
stond aanvankelijk vrij sympathiek tegenover 
het idee. Maar de individuele metaal-bedrijven 
reageren erg afwijzend op pogingen het bedrij-
venwerk in te voeren. De FME moet dan op 
haar onjuist gebleken indruk van het standpunt 
van haar leden terugkomen. ook als na twee 
jaar onderhandelen en de nodige concessies 
van de kant van de bond, de FME tot een 
nieuw standpunt komt blijven veel van haar le-
den afwijzend. Dan verklaart de FME dat de af-
zonderlijke ondernemingen niet gebonden zijn 

door de mening van de federatie en vrij zijn 
wel of niet tegemoet te komen aan een ver-
zoek om faciliteiten door de vakbonden. 69 
In de praktijk van het functioneren van het be-
drijvenwerk, dat begeleid wordt door een grote 
wetenschappelijke aandacht voor het zgn. 
“Shop-Steward-system” in Engeland en Ame-
rika, komt het tot een reeks van spanningen. In 
de organisatie van de bond, binnen de onder-
neming met de ondernemer én met de onder-
nemingsraad. (70). 
De problemen met de ondernemingsraad kun-
nen deels van politieke aard genoemd worden, 
in de zin dat het bedrijvenwerk zich meer strijd-
baar toonde, terwijl het oude bestuursapparaat 
een zeker conservatisme te verwijten viel. OR-
leden voelen zich regelmatig bedreigd door de 
controle van de achterban, georganiseerd in 
de bedrijfsledengroepen. 70 
Terwijl de OR wettelijk verplicht is en een onaf-
hankelijk orgaan, was het bedrijvenwerk onver-
plicht vakbondswerk alleen voor de eigen le-
den. Dat had weer gevolgen voor de positie 
van beide groepen binnen de onderneming in 
de verhouding tot de bedrijfsleiding. Men mag 
veronderstellen dat deze laatste daar ook wel 
gebruik van probeerde te maken.  
Voldoende problemen waren er in ieder geval 
over zaken als de afbakening van de arbeids-
terreinen tussen OR en bedrijvenwerk. 71
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5. 1971-1978: Steeds meer medezeggenschap, steeds minder PBO

Wanneer men een historische schets wil geven 
van recente maatschappelijke ontwikkelingen 
krijgt men met hele specifieke problemen te 
maken. Vooreerst het, zeker voor kandidaats-
studenten, technische probleem dat men min-
der kan steunen op secundair materiaal, en 
dus meer directe bronnen moet gaan ordenen. 
Daarin schuilt dan het grote gevaar dat men 
overspoeld raakt onder de veelheid van feite-
lijke gebeurtenissen waarin een ordening, het 
ontdekken van de meer algemene ontwikkelin-
gen, moeilijk aan te brengen is. Daarbij het ri-
sico dat de ontwikkelingen die wel aangegeven 
worden teveel beïnvloed zijn door het te weinig 
afstand kunnen nemen van de maatschappe-
lijke gebeurtenissen. Daardoor is niet denk-
beeldig dat wat als algemene ontwikkelingen 
gezien wordt snel blijkt toch niet de juiste te 
zijn. En waren die feiten als bomen maar in 
rechte lijnen geplant dan viel het cultuurbos 
nog wel te ontdekken, we zien echter een to-
taal overwoekerd wildgroei-bos. Dan zijn er op 
het gebied van de medezeggenschap nog spe-
cifieke zaken, die het algemene probleem van 
moderne geschiedschrijving nog verder com-
pliceren. Er zijn, zeker op het formele niveau 
van het proces van wetgeving, steeds meer 
ontwikkelingen, die gedeeltelijk autonoom, ge-
deeltelijk samenvallend, gedeeltelijk elkaar be-
invloedend het beeld vertroebelen. Om in 
beeldspraak te blijven, de medezeggen-
schapsproblematiek vertakt zich steeds verder 
als een brede delta-monding. Wat in de begin 
twintiger jaren nog één discussie was, splitst 
zich snel daarna in twee stromen, de directe 
medezeggenschap en de PBO-ordening. 
Vanaf de vijftiger jaren loopt daarnaast het 
streven naar een nieuwe vennootschapswet-
geving. Wanneer dat in 1971 uitmondt in een 
aantal wetten zijn er tegelijkertijd nog vele on-
derdelen, die nog niet afdoende geregeld zijn 
en waarvoor aparte procedures gaan lopen. 
Bovendien blijkt het resultaat van wetgeving in 
veler ogen niet voldoende, en vertonen zich 
nieuwe bewegingen die wetgeving te verande-
ren. Dan zijn er nevenstromen die soms ver-
wikkeld raken, zoals het streven naar econo-
misch mede-eigendom, zoals dat b.v. vorm 
zou moeten krijgen in een Vermogens-Aan-
was-Winstdelings-wetgeving.  
Nieuwe bronnen ontstaan als lagere overhe-
den zich apart gaan bemoeien met de mede-
zeggenschapsproblematiek door sociale eisen 
te stellen aan een toestemming tot vestiging. 
De oncontroleerbaar lijkende macht van multi-
nationale ondernemingen is een nieuwe stimu-
lans na te denken over mogelijkheden greep te 
krijgen op het beleid van grote 

ondernemingen. Het centrum-progressieve ka-
binet Den Uyl probeert ook in andere wettelijke 
maatregelen gestalte te geven aan meer me-
dezeggenschap. 
 
Maar ook het landschap, waarbinnen de maat-
schappelijke ontwikkelingen rond medezeg-
genschap voortkabbelen, verandert.  
De doorgaande radicalisering werd in het vorig 
hoofdstuk al aangegeven. Meer in het alge-
meen wordt de maatschappij turbulenter. Het 
economisch systeem gaat de grenzen van zijn 
mogelijkheden bereiken, althans steeds alge-
mener hoort men de waarschuwende roep zui-
nig te zijn met de grondstoffen en het milieu. 
Van daaruit worden aan het bedrijfsleven ook 
nieuwe eisen gesteld.  
De wereld raakt in nieuwe economische pro-
blemen in de zeventiger jaren. Met als direct 
resultaat dat in de arbeidsvoorwaarden-onder-
handelingen minder financiële ruimte is om tot 
een vergelijk te komen. En als het slecht gaat 
met het bedrijfsleven gaat het slecht met de 
werkgelegenheid. Beide ontwikkelingen zijn 
dan reden, naast de grotere roep om mede-
zeggenschap, voor vakbeweging en progres-
sieve partijen het gebrek aan loonruimte te wil-
len compenseren door grotere invloed voor de 
werknemers.  
In de vakbeweging zelf zijn belangrijke ontwik-
kelingen. De fusiebeweging tussen NVV en 
NKV zorgt er voor dat er een sterk werkne-
mersblok gaat ontstaan. Tegelijkertijd, en in re-
actie, gaat het CNV een steeds meer eigen rol 
spelen, en worden de zgn. categorale bonden 
voor midden en hoger personeel belangrijker. 
Op het politieke niveau zijn nieuwe partijen 
ontstaan die niet meer passen in het relatie-
patroon tussen de oudere politieke partijen en 
de sociale organisaties. Met name D’66 en 
PPR, die bovendien regeringsinvloed verkrij-
gen, stellen zich ten opzichte van de vakbewe-
ging heel wat vrijer en kritischer op dan de tra-
ditionele linkse partijen. Zo is het de PPR die 
de regering Den Uyl onder voortdurende druk 
zet haast te maken met een nieuwe OR-
wetgeving. Motor daarachter is weer Pier van 
Gorkum, die de Tweede Kamer zelfs verlaat 
als het hem allemaal te langzaam gaat. Van 
Gorkum was één van de leidende figuren in de 
zgn. Kritische Vakbeweging, een groep van 
voornamelijk vakbondsbestuurders uit de drie 
centrales, die zich in de zestiger jaren gaat 
verzetten tegen het logge en trage intern en 
extern functioneren van de vakbonden. Uit 
deze groep komen in de te beschrijven periode 
ontwikkelingen voort, die op een directe wijze 
de groep van ondernemingsraadsleden een 
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maatschappelijke stem tracht te geven. Vanaf 
1973 gaat het maandblad Zeggenschap ver-
schijnen, waarin met name de praktijkervarin-
gen van en door OR-leden uitgewisseld wor-
den.  
In dezelfde periode richt Van Gorkum zijn In-
formatie Centrum Ondernemings Raadsleden 
(ICOR) op, dat probeert, naast de vakbonden, 
de OR-leden een steun te zijn in conflicten en 
door betere informatie.  
Deze ontwikkelingen worden door de vakbe-
weging niet altijd even enthousiast begroet, 
maar haar houding heeft ze wel mede veroor-
zaakt. Door haar dualistische houding tegen-
over OR-leden laat de vakbeweging zelf het er 
nog al eens bijliggen in conflicten; ontstaan er 
zelfs regelmatig conflicten tussen vakbonden 
en ondernemingsraden.  
Proberen we in dit veelstromenland toch enig 
houvast te vinden dan leent het formeel-poli-
tieke proces van verdere wetgeving zich daar 
het eerst voor.  
In 1971 bleken een aantal zaken nog niet af-
doende geregeld. Zo wordt in dat jaar een 
SER-advies gevraagd over een regeling van 
scholing en vorming aan OR-leden. Na dat ad-
vies wordt de OR-wet in 1974 daarop gewij-
zigd. De SER kan dan voortaan aan onderne-
mers, die een ondernemingsraad moeten in-
stellen, een heffing opleggen waaruit de kos-
ten voor scholing en vorming van OR-leden 
bestreden kan worden. Hiertoe draagt de SER 
de inkomsten uit deze heffing over aan een 
door de Stichting van de Arbeid opgericht Ge-
meenschappelijk Begeleidings Instituut Onder-
nemingsraden (G.B.I.O.). 
Dit instituut subsidieert op haar beurt cursus-
sen voor OR-leden. Het zal niet verwonderen 
dat het bestuur van het G.B.I.O., die haar werk 
in 1976 start, paritair is samengesteld. 72 On-
der deze regeling vallen overigens niet de 
werkgeversconferenties voor de OR-
voorzitters. Uit het eerste jaarverslag blijkt dat 
in 1976 door het G.B.I.O. minder erkende cur-
sussen gesubsidieerd konden worden dan ge-
pland was. 73 Later deelt de directeur ervan in 
een interview mee dat de aanpak drastisch ge-
wijzigd zal worden, dat daarin meer dan voor-
heen de nadruk komt te liggen op voorlichting 
over het instituut ondernemingsraad en zijn 
taak én op de gebreken in het functioneren 
van de ondernemingsraden. Bij veel OR-leden 
is ondertussen geconstateerd dat zij weinig 
kennis hebben over taak, functie en positie van 
de OR, en daarom ad-hoc functioneren. 74 
 
Ook in 1971 wordt aan de SER advies ge-
vraagd over de regeling van medezeggen-
schap in de bedrijven met tussen de 25 en 100 
werknemers, die immers door de nieuwe wet 
niet meer geregeld wordt. 75 De SER pakt de 

zaak grondig aan en laat een onderzoek doen. 
Dat komt in januari 1976 uit; er blijkt uit dat de 
werknemers meer medezeggenschap willen, 
59% wil dat via een wettelijke regeling, werk-
gevers op dezelfde punten zo min mogelijk 
zeggenschap uit handen willen geven, 79% 
van hen voelt niet voor een wettelijke regeling. 
76 De desbetreffende SER-commissie wordt 
daar niet veel wijzer van en brengt in oktober 
1977 een verdeeld concept-advies aan de 
SER uit. Deze geneert zich hiervoor en wijst de 
zaak terug. 77 De te hulp geschoten kroonle-
den komen vervolgens in februari 1978 met 
een compromisvoorstel om de OR-wet van 
toepassing te laten zijn op bedrijven met meer 
dan 50 werknemers. Werkgevers en werkne-
mers blijven op hun standpunten staan zodat 
toch een verdeeld advies wordt uitgebracht. 
Voor het behouden van de eenheid aan de 
werkgeverskant schijnt grote druk te moeten 
zijn uitgeoefend op het NCW dat wel mee 
wilde gaan met het compromis. 78De vakcen-
trales willen de OR-wet weer van toepassing 
laten zijn op bedrijven vanaf 25 werknemers, 
en voor de nog kleinere bedrijven een wette-
lijke regeling voor een personeelsvertegen-
woordiging. De werkgevers willen voor het 
kleinbedrijf tot 100 werknemers een van de 
wet afwijkende voorziening treffen.  
Beweging in de verstarde verhoudingen kan 
misschien gaan ontstaan wanneer het bestuur 
van de K.N.O.V. haar leden in een discussie-
project voorstelt toch mee te gaan werken aan 
een inspraakregeling in de bedrijven met 10 tot 
25 man personeel. Uit een enquête vn het 
F.M.E. onder haar “kleine” leden is gebleken 
dat die van mening waren dat een verdere uit-
bouw van de medezeggenschap zeker positief 
kan werken. 79 
Deze problematiek wordt niet opgelost tijdens 
de kamerbehandeling van de nieuwe OR-
wetsvoorstellen, waar uiteindelijk de werkings-
sfeer van deze wet beperkt blijkt tot de onder-
nemingen met meer dan 100 werknemers. 
 
Geen problemen geeft een kleine wetswijzi-
ging die in april 1976 van kracht wordt en 
waarmee de praktijk bij sommige concerns van 
het als tussenniveau inschuiven van groepson-
dernemingsraden tussen ondernemingsraden 
en Centrale OndernemingsRaad wordt gelega-
liseerd. 80 
Weinig problemen geeft daarnaast de regeling 
van een beroepsrecht voor de ondernemings-
raden. Na een unaniem SER-advies wordt in 
1975 een wetsontwerp ingediend dat de OR, 
als vertegenwoordiger van de collectiviteit van 
de werknemers, het recht wil geven in beroep 
te gaan tegen besluiten van de ondernemer, 
wanneer niet in redelijkheid de betrokken be-
langen zijn gewogen. 81 Het kabinet Den Uyl 
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integreert later dit voorstel in haar totale wijzi-
gingsvoorstel. 
 
Over die nieuwe OR-wetgeving ontstaan wel 
wat politieke problemen. “De ministers rollen 
vechtend over straat” wordt dan een gouden 
uitdrukking van Wiegel. Later zal het kabinet 
Van Agt-Wiegel er echter ook interne proble-
men over kennen. Later we proberen op zulke 
finesses niet te diep in te gaan. 
In Keerpunt “72 kwamen de drie progressieve 
partijen eigenlijk terug op hun verworpen wijzi-
gingsvoorstellen tijdens de kamerbehandeling 
van de wet in 1971.  
In haar regeringsverklaring op 28 mei 1973, 
waarvoor Keerpunt mede de grondslag vorm-
de, zegt het Kabinet Den Uyl het voornemen te 
hebben nieuwe regelingen niet later dan in 
1975 te realiseren. Daartoe zal de SER spoe-
dig advies gevraagd worden “over het functio-
neren van de ondernemingsraden, hun struc-
tuur en samenstelling, uitbreiding van hun be-
voegdheden en hun verhouding tot het bedrij-
venwerk.” 82 
Belangrijke vragen uit de SER-adviesaanvraag 
op 4 oktober 1973 zijn:  

- moet de taak nog wel tweeledig zijn;  
- moet de directeur deel uit maken van de 

OR;  
- moet het medebeslissingsrecht uitgebreid 

worden; - moet het aantal onderwerpen 
waarover advies wordt uitgebracht uitge-
breid worden;  

- moet er invloed zijn op benoeming en ont-
slag van bestuurders. 83 

Om tot een advies te komen heeft de SER 
twee jaar nodig. En zelden zal ze een advies 
uitgebracht hebben dat zoveel, wisselende, 
minderheidsstandpunten kende.  
Een meerderheid van werkgevers, CNV en alle 
kroonleden op één na, kozen voor een hand-
haven van de tweeledige taak. Binnen deze 
groep bestond verdeeldheid over de vraag of 
de directeur ook voorzitter moest blijven. De 
werkgevers en vier kroonleden vinden dat wel, 
het CNV en 9 kroonleden vinden dat niet persé 
noodzakelijk. NVV en NKV kiezen met steun 
van het overgebleven kroonlid voor een perso-
neelsraad, een ondernemingsraad van uitslui-
tend gekozen leden. Ook over de uitbreiding 
van bevoegdheden bestaan twee standpunten. 
Werkgevers en drie kroonleden willen alleen 
een adviesrecht, versterkt door een beroeps-
recht; de meerderheid wil de OR wel laten 
meebeslissen over een aantal punten, die in 
de wet van 1971 nog onder het adviesrecht 
vallen. Echter niet over een aantal andere in-
grijpende ondernemingsbesluiten. 
 

Drie standpunten bestaan er over de vraag of 
het adviesrecht ook uitgebreid moet worden tot 
de voorgenomen benoeming of ontslag van 
een directielid. De werkgevers en vier kroonle-
den zijn er tegen, de vakcentrales en de an-
dere kroonleden ervoor. Binnen de laatste 
groep onderscheiden CNV en vier kroonleden 
zich door verder te gaan en de OR ook voor-
drachten te laten doen bij vacatures. Eens-
gezind kan de SER ook zijn, zoals over het 
schrappen van de ontsnappingsclausule 
“zwaarwichtige belangen” bij de informatiever-
strekking en over enige bevoegdheid die de 
OR zou moeten krijgen bij vaststelling of wijzi-
ging van primaire arbeidsvoorwaarden. 84 
Begin 1976 kent Nederland daarop veertien 
dagen van kabinet-crisis-politiek tot de rege-
ring bekend maakt een wetsontwerp te zullen 
indienen. 
De belangrijkste en meeste aandacht vra-
gende punten daaruit zijn de volgende.  
De ondernemingsraad heet verzelfstandigd te 
zijn, nu het vooroverleg dat de gekozen OR-
leden al hadden ondernemingsraad gaat he-
ten, en de oude ondernemingsraad, als over-
legsituatie tussen gekozen leden en bedrijfslei-
ding voortaan overlegvergadering heet. Die 
overlegvergadering zal doorgaans plaatsheb-
ben onder voorzitterschap van een vertegen-
woordiger van de bedrijfsleiding en een mini-
mum aantal keren per jaar verplicht bijeen ko-
men.  
Het adviesterrein van de OR wordt uitgebreid 
doordat ook hier de beperkende clausule 
“zwaarwichtige belangen” vervalt. Aan dit ad-
viesrecht wordt echter een beroepsprocedure 
gekoppeld voor de OR in de gevallen dat de 
ondernemer zich aan het advies weinig gele-
gen laat liggen. Mede dankzij het standvastig 
vasthouden van Justitie-minister Van Agt is er 
een procedure ontwikkeld waar een spoor-
boekje bijgeleverd moet worden. 85 
Onder de instemmingsbevoegdheden worden 
verder een groot aantal interne bedrijfsregelin-
gen gevangen. ook bij benoeming en ontslag 
van directieleden krijgt de OR, in een apart ar-
tikel, een ongeclausuleerd adviesrecht, waar-
aan dezelfde ingewikkelde beroepsprocedure 
gekoppeld wordt. 86 
 
Een ander nevenspoor wordt voorlopig aan dit 
wetsontwerp gekoppeld. In de oorspronkelijke 
SER-adviesaanvraag ontbrak namelijk het 
punt van de informatieverschaffing. In afwach-
ting van een apart, ondertussen door de rege-
ring aangevraagd, advies, wordt die informatie-
verschaffing al verbeterd. Op 15 oktober 1976 
brengt de SER het desbetreffende advies uit. 
Zij is unaniem van mening dat de te verschaf-
fen informatie moet worden verbreed en ver-
diept; verschilt echter van mening over de aard 
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en omvang van de te verstrekken financieel-
economische gegevens. 87 Bij dit SER-advies 
schijnt, naar verluid, binnen het werkgevers-
kamp zware druk te zijn uitgeoefend op de 
NCW om tot een unaniem standpunt te kunnen 
komen. 
 
Werkgevers en vakbeweging geven in brieven 
aan de Tweede Kamer in de loop van septem-
ber 1976 hun mening over het wetsontwerp op 
de ondernemingsraad. Tot de kernuitspraken 
terug gebracht komt het erop neer dat VNO en 
NCW de regeringsvoorstellen verwerpen, CNV 
het wetsontwerp niet overtuigend vind, 88 de 
FNV, hoewel voldaan over het wetsontwerp, 
ernstige kritiek heeft op de wijze waarop het 
overleg en besluitvorming worden geregeld. 89 
De regering voegt dan bij haar memorie van 
antwoord op 5 januari 1977 een nota van wijzi-
gingen. De belangrijkste zijn:  

- de regel dat een OR-lid tot schorsing kan 
worden voorgedragen bij de bedrijfscommis-
sie vervalt (reden hiervoor lag waarschijnlijk 
in een veel rumoer veroorzakend conflict bij 
een ondernemingsraad van Philips, waarbij 
een OR-lid inderdaad geschorst werd);  

- de verschijningsplicht voor commissarissen 
in alle overlegvergaderingen wordt beperkt 
tot de kleinere ondernemingen;  

- de termijnen voor het beroepsrecht van de 
OR worden vereenvoudigd;  

- het hoofdstuk over de informatieverstrekking 
wordt, n.a.v. het inmiddels uitgebrachte 
SER-advies, vereenvoudigd;  

- het recht om bij de kantonrechter een vorde-
ring in te stellen tot naleving van de wet 
wordt wederkerig;  

- de geheimhoudingsplicht wordt nader uitge-
werkt. 90 

Teleurgestelde reacties komen van CNV en 
FNV op deze wijzigingen; 91 de werkgevers 
vinden dat het redelijk zou zijn de wet niet on-
middellijk van kracht te laten worden. 92 
 
Ondertussen hebben uitspraken van het KVP-
kamerlid Van Zeil, een kamerlid met banden 
naar het NKV, de landelijke dagbladen bereikt. 
In een interview heeft hij gezegd het lidmaat-
schap van de directeur niet het belangrijkste 
punt te vinden en geen problemen te hebben 
met een “personeelsraad”. 93 En hoewel dat 
standpunt destijds aandacht trok, werd er poli-
tiek niet teveel waarde aan gehecht. De ver-
dere geschiedenis zal ons leren dat het ook 
politiek wel degelijk een belangrijk feit was. 
 
Terwijl de Tweede Kamer zich opmaakt voor 
de discussie over de OR-wet, wordt in het ka-
binet, niet wetende hoe snel haar einde nadert, 
gesproken over de grondpolitiek.  

Het ziet er naar uit dat de kamerbehandeling 
niet al te grote problemen zal gaan geven. In 
ieder geval lijken de regeringspartijen zo ge-
bonden aan het regeringscompromis dat er 
tussen hen niet te grote spanningen kunnen 
ontstaan. Het meest omstreden is een door 
Roolvink, als CDA-woordvoerder, ingediend 
amendement. Hierin wordt de bepaling ge-
schrapt die stelt dat de directie een besluit 
twee weken lang niet mag uitvoeren wanneer 
de OR tegen dat besluit was. 94 In de tweede 
termijn blijken PvdA en CDA op dit punt al naar 
elkaar toe te groeien. 95 
Het minst gebonden aan het regeringsbesluit 
voelen de regeringspartijen PPR en D’66 zich. 
Gezamenlijk dienen zij een amendement in dat 
de hele regeling van de overlegprocedure wil 
schrappen om die regeling over te laten aan 
het overleg binnen het bedrijf zelf. D’66 wil 
daarnaast de ondernemingsraad ook een soort 
vetorecht geven over benoeming en ontslag 
van directieleden.  
Uit de kamerdebatten blijken tegenstellingen te 
bestaan tussen deze twee partijen en haar 
progressieve partner. PPR en D’66 houden 
principieel vast aan het mondig maken van de 
burger zelf. Dat betekent dat democratisering 
van de bedrijven in uiterste instantie moet in-
houden dat de werknemers het zelf voor het 
zeggen krijgen in de onderneming; voor echte 
invloed zijn bovendien vuile handen noodzake-
lijk. De PvdA, daarentegen, heeft aansluiting 
gezocht bij het FNV-standpunt en wil in een 
aantal belangrijke zaken de belangen laten be-
hartigen door de onafhankelijke vakbeweging, 
omdat die vrijer staat tegen de ondernemings-
leiding dan de werknemers. 96 De PvdA was 
door de standpunten in Keerpunt en de radica-
liserende ontwikkelingen in het FNV naar haar 
eigen zin te ver afgeraakt van het FNV-
standpunt. Na de WBS-publicatie “Op weg 
naar arbeidszelfbestuur” in 1974 zijn er in die 
partij vele discussies gevoerd.  
Op een afsluitende studiedag werd het partijs-
tandpunt bijgedraaid. In de gewenste bedrijfs-
democratisering kan de volle medeverantwoor-
delijkheid niet gedragen worden. De onderne-
mingsraden zouden wel de bevoegdheid tot 
het opschorten van directie-beslissingen op 
sociaal-economisch terrein moeten krijgen. 
Daarna zou er dan ruimte moeten zijn voor 
vakbondsonderhandelingen op dit punt. 97 
 
Ondertussen doen in de kamer de oude kemp-
hanen Roolvink en Boersma hun best naar 
buiten over te brengen dat het wetsvoorstel 
niet zo ingrijpend is. Volgens Boersma is het 
geen principieel wetsontwerp, het handelt 
slechts om technische verbeteringen. 98 
Roolvink doet een beroep op de werkgevers 
de nieuwe wet positief tegemoet te treden. 
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Wanneer de wet eenmaal in werking is zal het 
rumoer snel verstommen. Iedereen kan objec-
tief vaststellen dat de ontwikkeling naar een 
meer zelfstandige OR al sinds de jaren vijftig in 
gang is. 99 
 
Voorlopig zullen de werkgevers zich echter 
nog even druk moeten blijven maken om de 
nieuwe wet, want het kabinet valt op de grond-
politiek en de behandeling van het OR-
wetsvoorstel moet voor onbepaalde tijd uitge-
steld worden. Den Uyl pikt de zaak in zijn kabi-
netsformatie-pogingen weer op. Op basis van 
het oude kabinetscompromis, met opneming 
van een aantal suggesties uit de kamerdebat-
ten wordt een nieuw compromis bereikt. De oli-
tieke kleur van het wetsontwerp verandert 
daarbij niet; een aantal belangrijke potentiële 
meningsverschillen worden naar de toekomst 
verschoven. 100 
 
Uit de politieke toverdoos van de Nijmeegse 
professor Van Grinten, als SER-kroonlid be-
faamd om zijn “ingenieuze” compromisvoor-
stellen, komt echter in plaats van een kabinet 
Den Uyl-Van Agt een kabinet Van Agt-Wiegel 
te voorschijn.  
Dat kabinet deelt in februari 1978 de kamer 
mee dat zij zich, voor verdere kamerbehande-
ling van het wetsontwerp, eerst wil beraden 
over eventuele wijzigingsvoorstellen. 101 
Tijdens de behandeling in het kabinet van 
zulke wijzigingsvoorstellen wordt, tegen de zin 
van de nieuwe minister van Sociale Zaken Al-
beda in, besloten dat de directeur de mogelijk-
heid moet hebben toch alle belangrijke OR-
vergaderingen bij te wonen en desgewenst het 
woord te voeren, zonder echter stemrecht te 
hebben. Albeda betreurt dat besluit omdat het 
de politieke verdenking op zich laadt terug te 
willen komen op het zelfstandig karakter van 
de OR, maar wil zich er verder niet tegen ver-
zetten. Vroeger was ook hij zelf tegenstander 
van die verzelfstandiging, maar onderzoek 
heeft hem, als goed wetenschapper, ervan 
overtuigd dat de directeur een te groot over-
wicht heeft op de OR door zijn grotere kennis 
van zaken en deskundigheid. 102 
De belangrijkste verbetering in de verande-
ringsvoorstellen is waarschijnlijk het schrappen 
van de ingewikkelde overlegprocedure, in het 
kabinet Den Uyl onder druk van de toenmalige 
minister van Justitie Van Agt tot stand geko-
men. Feitelijk wordt het genoemde D’66-PPR-
amendement op dit punt overgenomen en zal 
de regeling overgelaten worden aan het over-
leg binnen het bedrijf tussen directeur en on-
dernemingsraad.  
In de bescherming van OR-leden tegen ont-
slag gaat dit centrum-rechtse kabinet zelfs ver-
der dan het centrum-linkse kabinet Den Uyl. In 

de regel wordt dat uitgesloten, het wetsvoor-
stel kent daarop slechts drie uitzonderingen. 
103 
 
Hoe nodig zo’n betere rechtsbescherming was, 
bleek kort daarvoor uit een onderzoek van het 
ICOR naar de effectiviteit van de “oude” ont-
slagbescherming. Daarvoor had het ICOR zo’n 
800 gerechtelijke uitspraken door kantonrech-
ters geanalyseerd. 104 
Onder de oude wet mocht de rechter voor een 
ontslag van een OR-lid slechts toestemming 
verlenen, indien door de werkgever aanneme-
lijk werd gemaakt dat de opzegging van de 
dienstbetrekking geen verband hield met het 
lidmaatschap van een ondernemingsraad. 105 
In de periode 1 januari 1972 tot september 
1977 was voor 797 OR-leden ontslag aange-
vraagd, slechts 5 van die aanvragen, dus min-
der dan 1%, werden afgewezen. 106 De overige 
gegevens uit dit rapport zijn niet minder onthut-
send. 
Minstens zo verbazingwekkend is echter de 
geringe aandacht die het rapport verkreeg. Dat 
het bij het VNO in de prullenmand verdwijnt ligt 
nog voor de hand, maar dat ook de progres-
sieve partijen het niet oppikken zou hoogstens 
verklaard kunnen worden uit het feit dat Van 
Gorkum zich als persoon in die kringen onmo-
gelijk heeft gemaakt. Zou dat de reden zijn dan 
valt het te betreuren dat de OR-leden daarvan 
het slachtoffer worden. 
 
In de voorbereiding op de behandeling in de 
Tweede Kamer blijkt een meningsverschil te 
ontstaan tussen de CDA en de VVD. Namens 
het CDA zal woordvoerder Van Zeil, die we 
eerder tegenkwamen, een amendement indie-
nen dat de ondernemer het recht ontneemt zelf 
te bepalen of hij al of niet bij besluitvormende 
OR-vergaderingen kan zijn; precies het punt 
waarop Albeda in het kabinet zijn zin niet 
kreeg. 107 Na enig over en weer overleg, en 
een poging van Van Agt de CDA-fractie onder 
druk te zetten, weet men een compromis te be-
reiken waarover alle betrokkenen verklaren er 
gelukkig mee te zijn. Het CDA krijgt daarbij het 
meest zijn zin, de directeur mag in principe 
geen vergaderingen van de ondernemingsraad 
bijwonen. Daarvoor moet zij wel accepteren 
dat een extra mogelijkheid tot overleg in de 
procedure uitdrukkelijk geregeld wordt. Zowel 
directeur als ondernemingsraad kunnen daar-
bij eisen dat een door de OR vastgesteld ad-
vies in een speciaal daarvoor belegde overleg-
vergadering wordt uitgebracht. Dat compromis 
wordt in de kamer met slechts de stemmen 
van PvdA, D’66 en PPR tegen aangenomen. 
108 Het totale wetsontwerp zou worden aange-
nomen met de tegenstemmen van alleen GPV 
en SGP. 109 
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In een poging de balans op te maken lijken de 
volgende punten in de nieuwe OR-wet van be-
lang.  
De ondernemingsraad zal voortaan alleen be-
staan uit gekozen leden. Daarbij is een CDA-
VVD-voorstel aanvaard ook plaatsvervan-
gende leden met dezelfde rechten en plichten 
te laten benoemen. Omdat het de mogelijkheid 
voor de bedrijfsleiding zou openen de gekozen 
leden minder in de gelegenheid te stellen OR-
werkzaamheden uit te voeren waren PvdA, 
PPR en SGP tegen. 
Weer ingevoerd is de mogelijkheid dat de be-
drijfscommissie op verzoek van directie of on-
dernemingsraad een OR-lid van de werkzaam-
heden kan uitsluiten. Het besluit tot voorlopige 
schorsing van zo’n lid, in afwachting van de 
definitieve uitspraak, ligt nu echter bij de Be-
drijfscommissie en niet meer bij de directie.  
De OR kan zelf commissies instellen; kan 
daarvoor, en voor haar eigen vergaderingen 
externe deskundigen uitnodigen. Al deze ver-
gaderingen dienen zoveel mogelijk tijdens de 
normale arbeidstijd te kunnen plaatsvinden. 
Voor al de deelnemers aan deze vergaderin-
gen geldt een geheimhoudingsplicht voor alle 
zaken- en bedrijfsgeheimen. Bovendien kan 
voor andere punten geheimhouding van te vo-
ren worden opgelegd. Er worden overlegver-
gaderingen tussen ondernemingsraad en di-
rectie ingesteld, die, tenzij anders geregeld bij 
gezamenlijk akkoord, afwisselend worden 
voorgezeten door directeur en voorzitter van 
de ondernemingsraad.  
De adviesbevoegdheden worden t.o.v. de wet 
van 1971 uitgebreid, waaronder toch de be-
noeming en ontslag van directieleden valt. 
Nieuwe punten zijn verder het groepsgewijs in-
lenen of werven van personeel; investerings-
plannen en investeringsbeslissingen in binnen- 
en buitenland; het verstrekken van adviesop-
drachten aan deskundigen van buiten, het 
aan-gaan van grote leningen. 
 
De OR kan zo’n advies pas uitbrengen nadat 
tenminste eenmaal een overlegvergadering 
heeft plaatsgevonden. Daarop moet de directie 
haar besluit zo spoedig mogelijk schriftelijk 
meedelen, gemotiveerd bij een afwijking van 
het OR-advies. In principe wordt een afwijkend 
besluit dan twee weken opgeschort, hetgeen 
de ondernemingsraad de gelegenheid geeft in 
beroep te gaan bij de Ondernemingskamer 
aan het Gerechtshof in Amsterdam. Zo’n be-
roep is echter niet mogelijk bij benoeming of 
ontslag van een directeur. Met deze regeling is 
het VVD-standpunt, zoals ze dat al bij de be-
handeling van het wetsvoorstel Den Uyl naar 
voren bracht, overgenomen. 

Onder het medebeslissingsrecht worden een 
groot aantal interne bedrijfsregelingen opgeno-
men. Nieuw zijn daarbij: aanstellings-, ontslag- 
en bevorderingsbeleid; personeelsbeleid en de 
positie van de jongeren in de onderneming. 
Krijgt de ondernemer de goedkeuring van de 
ondernemingsraad niet, dan kan hij die vragen 
van de Bedrijfscommissie. 
Wanneer de directie daarom vraagt moet de 
ondernemingsraad zijn besluiten en adviezen 
in een overlegvergadering kenbaar maken, 
hetgeen op haar eigen verzoek ook dient te 
gebeuren. 
Ook de verplichting tot informatieverstrekking 
wordt uitgebreid. Zo moet de ondernemer de 
jaarrekening of vervangende of aanvullende 
gegevens verstrekken; tweemaal per jaar ge-
gevens omtrent de werkzaamheden en resul-
taten van de onderneming, investeringen in 
binnen- en buitenland en toekomstverwachtin-
gen geven. Voorts moet hij begrotingen en 
eventuele meerjarenramingen aanbieden en 
jaarlijks informatie geven over de werkgelegen-
heid en het sociale beleid. 110 
Tijdens de kamerbehandeling werd een groot 
aantal amendementen van progressieve par-
tijen verworpen, waar onder het voorstel een 
landelijke vastgestelde dag voor OR-
verkiezingen in te stellen; een wettelijke open-
baarheid van OR-vergaderingen; jaarlijkse ver-
plichte verantwoording aan de achterban en de 
OR-wet van kracht te laten zijn op ondernemin-
gen met 25 werknemers of meer. 
 
Echt bezonnen standpunten over de mogelijk-
heden met deze nieuwe wetgeving zijn we in 
het literatuuronderzoek nog niet tegengeko-
men. Daarvoor lijkt de tijd ook te kort. Dat de-
werkgevers er overwegende bezwaren tegen 
hebben was voorspelbaar. Zo meent het NCW 
dat de gekozen regeling tot verscherping van 
de tegenstellingen aanleiding zal geven. 111Op-
vallend was wellicht wel dat veel grote onder-
nemingen -met name in VNO-kring- niet zoveel 
moeite hadden met de aanname van het voor-
stel-Van Zeil. 112 
In onze beschrijving zijn de wijzigingen in de 
advies- en medebeslissingsrechten wat op de 
achtergrond verdwenen. Toch zijn dat, voor 
een oordeel over de nieuwe wet, zeker niet de 
onbelangrijkste onderdelen. Aan een oordeel 
erover voelen wij ons echter niet gewaagd.  
Wel kan gesteld worden dat de situatie nu 
grote overeenkomst vertoont met die na de 
wet van 1971. Zo zijn opnieuw de progressieve 
partijen nog lang niet tevreden. Ook nu geeft 
de wet niet meer dan een kader, dat in de 
praktijk opgevuld zal moeten worden. Die op-
vulling, en alle mogelijke conflicten daarbij, lig-
gen nog geheel in de schoot der toekomst ver-
borgen. 
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Bovendien lopen er ook nu weer vele andere 
onderwerpen in procedures die nog lang niet 
beëindigd zijn. En dat betekent weer dat er 
nog maatschappelijke conflictstof te over is, die 
elke keer weer de aandacht zal vestigen op de 
totale medezeggenschapsproblematiek. De 
belangrijkste daaronder lijken de samenstelling 
van de Raden van Commissarissen; een rege-
ling voor het bedrijvenwerk en het sociale ves-
tigingsbeleid van gemeenten. 
 
In maart 1974 al vroeg Boersma de SER om 
zich uit te spreken over de wenselijkheid van 
bij wet gegarandeerde faciliteiten ten behoeve 
van functionarissen in het vakbondswerk. 
Waarbij ook aandacht besteed zou moeten 
worden aan de relatie tussen dat vakbonds-
werk en de ondernemingsraden. 113 De rege-
ring deelde daarbij mede dat zij de belangen-
behartiging in ondernemingen als een positief 
verschijnsel zag in de voortgang van het de-
mocratiseringsproces in het bedrijfsleven. 114 
In het concept-advies dat de SER in april 1977 
te bespreken krijgt staan twee meningen te-
genover elkaar. De werknemers willen een 
wettelijke minimumregeling van het vakbonds-
werk; de werkgevers zijn bang dat zo’n rege-
ling het begin zal zijn van overheidsbemoeie-
nis met de verhoudingen tussen werkgevers 
en werknemers. Beide partijen willen wel extra 
aandacht voor de positie van de vakbondswer-
ker, omdat die kwetsbaar is, maar verschillen 
van mening over de regeling daarvan. Een 
meerderheid van SER-leden is van mening dat 
vakbondswerk de taak van de ondernemings-
raad kan versterken. 115 Bij de behandeling in 
de SER verwerpt een grote meerderheid, 26 
van de 45 leden waaronder alle Kroonleden, 
een wettelijke regeling van het vakbondswerk 
in de bedrijven. Zij scharen zich achter een 
compromis-voorstel van Van Grinten om de 
SER de bevoegdheid te geven regels voor het 
vakbondswerk te stellen. Vakbewegingverte-
genwoordigers verzetten zich hier tevergeefs 
tegen, zij zijn van mening dat daarmee geen 
bescherming wordt geboden tegen ontslag en 
dat deze regeling niet van toepassing kan zijn 
op die bedrijven waar vakbondswerk niet via 
de CAO geregeld kan worden. 116 
 
Het instituut van door of namens de werkne-
mers gekozen commissarissen kennen wij in 
Nederland nog niet, behalve bij de Hoogovens 
en een aantal Staatsbedrijven. Wel wordt er al 
jarenlang discussie over gevoerd, waarbij de 
West-Duitse regeling, waarin werknemerscom-
missarissen bestaan, regelmatig als voorbeeld 
wordt genomen.  
Ook worden soms mensen met een progres-
sief verleden in Raden van Commissarissen 

benoemd, als een soort bewijs dat de factor ar-
beid meetelt. Feitelijk betekent dat een door-
kruising van de strategie van FNV-bonden, 
omdat zulke mensen toch vaak gezien en er-
varen worden als werknemersvertegenwoordi-
gers en er zo dus een vorm van medeverant-
woordelijkheid ontstaat. 117 
In mei 1978 wordt de oprichting van het Over-
legorgaan Vertrouwens Commissarissen 
(OVC) wereldkundig gemaakt. In principe 
wordt deze vereniging bedoeld voor Commis-
sarissen die op voordracht van een OR be-
noemd zijn, maar omdat het begrip Vertrou-
wenscommissaris nog geen wettelijke basis 
kent staat het lidmaatschap open voor alle 
commissarissen die de doelstellingen onder-
schrijven. Zo wil de vereniging, naast het uit-
wisselen van ervaringen, vooral een verdere 
democratisering van het Nederlands bedrijfsle-
ven bevorderen. Toch wil men geen tegenstel-
ling creëren tegenover andere commissaris-
sen, ook voor de verenigingsleden telt het on-
dernemingsbelang naast het werknemersbe-
lang. 118  
De grote voorvechter van een ombouwing van 
de Raad van Commissarissen tot een orgaan 
waarin ook de factor arbeid invloed heeft is de 
heer Lanser, namens zijn centrale CNV. Een-
maal voorzitter af zal hij met grote snelheid 
een aantal sociale commissariaten weten te 
verzamelen, niet altijd tot vreugde van betrok-
ken ondernemingsraden. De structuur die het 
CNV zich voorstelt, onder andere in een in 
1974 uitgebrachte nota, draagt de naam van 
Gemeenschappelijk Bestuur. 119  
Na lange discussies in het FNV weet deze 
centrale in september 1977 het eens te wor-
den over de Raad van Commissarissen. Kort-
weg komt dit compromis er op neer dat de on-
dernemingsraad tenminste evenveel commis-
sarissen moet kunnen benoemen als de aan-
deelhouders en dat deze groep commissaris-
sen hun raad daarna verder mogen uitbreiden 
tot maximaal een derde van de totale raad. 
Vakbonden mogen echter niet rechtstreeks bij 
deze benoeming betrokken worden. De door 
de werknemers benoemde commissarissen 
zouden ook een eigen verantwoordelijkheid 
moeten houden. 120 
Dit intern compromis, dat het langdurige verzet 
van de Industriebond op dit punt brak, was 
hard nodig opdat de FNV in de SER een eens-
gezind standpunt kon innemen bij de behande-
ling van een richtlijn van de Commissie Euro-
pese Gemeenschap over de structuur van 
NV’s. In de SER bestaat tussen werknemers 
en werkgevers bij behandeling van dat advies 
alleen overeenstemming over de filosofie, na-
melijk dat de factoren arbeid en kapitaal “gelijk-
waardig” aan elkaar zijn. De werknemers willen 
dan een gelijk aantal commissarissen, de 
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werkgevers zijn daar tegen omdat de werkne-
mers al invloed hebben via de OR’s en CAO’s. 
Een extra probleem voor de vakbonden is dat 
de Europese vakbeweging op dit punt verschil-
lend denkt.  
De SER spreekt zich niet uit over de wenselijk-
heid van een verandering van het Nederlandse 
systeem, omdat daarover sinds juni 1978 een 
adviesaanvraag van de regering loopt. Terwijl 
de regering de SER vraagt of het bestaande 
coöptatie-systeem vervangen moet worden 
door een benoemingssysteem geeft ze als 
haar eigen mening de suggestie van het ge-
mengde benoemings-coöptatie-systeem zoals 
we dat bij het FNV al zagen. 121 
Dat is tevens het standpunt dat het CDA op dit 
punt in haar programma opnam, tegen de zin 
in van de CHU-bloedgroep en een deel van de 
KVP, na een vurig pleidooi op het congres van 
Lanser. 122 Waarbij het merkwaardige feit zich 
voordoet dat het CNV, net als de PvdA, oor-
spronkelijk opteerde voor de formule half-half 
benoemd door werknemers en aandeelhou-
ders. In de formatie Den Uyl was nog als com-
promis bereikt dat de SER een advies ge-
vraagd zou worden onder aanbieding van 
beide mogelijke vormen. 123 
Op basis van deze ontwikkeling lijkt de ver-
wachting gerechtvaardigd dat bij de verdere 
procedure twee standpunten tegenover elkaar 
zullen komen te staan, het gemengde systeem 
tegen een vasthouden aan het bestaande, te 
verwachten van werkgevers en VVD. 
 
Op een lager overheidsniveau had zich een 
nieuwe beweging ontwikkeld. Na de totstand-
koming van een progressief meerderheidscol-
lege in Rotterdam in 1974 was in deze ge-
meente een sociaal vestigingsbeleid tot stand 
gekomen. Daarmee kon de gemeente ook so-
ciale eisen aan bedrijven stellen voordat zij 
een vestigingstoestemming gaf. Dit voorbeeld 
werd later gevolgd door Utrecht en het Haven-
schap Delfzijl waarbij de feitelijke regelingen 
nogal verschilden. 
De regering heeft hierover de SER om advies 
gevraagd. Deze ziet eind 1977 wel heil in een 
landelijke wetgeving, om daarmee rechtsonge-
lijkheid te bestrijden die zou optreden zonder 
landelijke richtlijnen. Tegelijkertijd willen de 
werkgevers de gemeenten geen invloed geven 
op het interne sociale beleid van ondernemin-
gen. 124 
 
Met name door het kabinet Den Uyl is dan nog 
bij pogingen een aantal andere zaken van in-
tern bedrijfsbeleid te regelen geprobeerd de 
ondernemingsraad meer invloed te geven. 
Daar wordt aan gedacht bij een verbetering 
van het sociale beleid van ondernemingen 
door het wettelijk regelen van een zgn. sociaal 

statuut; 125 het regelen van een klachtrecht als 
onderdeel van de humanisering van de arbeid; 
126 en een ontwerp voor een nieuwe Arbeids-
omstandighedenwet, waarbij het vooral gaat 
om problemen bij veiligheid, gezondheid en 
welzijn. 127 
Als volgende ontwikkeling wordt in januari 
1977 een ambtelijk rapport uit 1975 openbaar 
gemaakt over de mogelijkheden van medezeg-
genschap in het beleid van multinationale on-
dernemingen. Deze commissie constateerde 
dat het beleid van zulke ondernemingen wordt 
bepaald zonder medezeggenschap van de ar-
beiders. Dat bovendien de werknemersinvloed 
in de nationale dochterondernemingen wordt 
beperkt door de geringe bewegingsruimte van 
deze ondernemingen. Het probleem zou alleen 
op te lossen zijn door mondiale regelingen, die 
echter onverwezenlijkbaar lijken. 128 
Eigen ontwikkelingen zijn er te melden rond de 
instelling van ondernemingsraden in de sekto-
ren bijzonder onderwijs en welzijnswerk. Dat 
bijzonder onderwijs krijgt in april 1974 van 
Boersma twee jaar vrijstelling van de verplichte 
invoering van ondernemingsraden, met als mo-
tivatie dat de positie van dit onderwijs verschilt 
van die van het openbaar onderwijs waar de 
overheid werkgever is, en dat daardoor onder 
andere regelingen valt. 129 In mei 1978 advi-
seert de SER die vrijstelling te verlengen in af-
wachting van een aparte medezeggenschaps-
regeling voor het totale onderwijs, die de rege-
ring bezig zou zijn voor te bereiden. 130 
In maart 1978 gaat Alberda akkoord met een 
SER-verordening, waarin de instelling van on-
dernemingsraden in welzijnswerkinstellingen 
met tussen de 25 en 100 werknemers wordt 
geregeld. Daarmee wordt vooruit gelopen op 
een algemene wettelijke regeling, maar dat is 
mogelijk door de bereikte overeenstemming 
tussen betrokken werkgevers- en werknemers-
organisaties. 131 
 
Bij de allerlaatste ontwikkeling die we willen 
aangeven gaat het om experimenten met an-
dere vormen van medezeggenschap dan on-
dernemingsraden.  
De progressieve partijen hadden in hun Keer-
punt de wens opgenomen dat de regering 
zulke experimenten zou bevorderen. In febru-
ari 1975 verleende de regering dan ook drie 
miljoen subsidie voor experimenten met werk-
nemersinspraak op het werk. Hierbij werd ook 
een onderzoek naar de organisatiestructuur 
van het bedrijf als middel tot vergroting van de 
effectiviteit van de onderneming mogelijk ge-
maakt. Deze subsidie loopt via de Commissie 
Opvoering Productiviteit van de SER (C.O.P.) 
132 
Dat rapport “Medezeggenschap en organisa-
tieverandering” komt een jaar later uit en de 
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resultaten liegen er niet om. De effecten van 
werkoverleg en werkstruktureringsprocessen 
zijn op de medezeggenschap aanzienlijk min-
der gunstig dan op de efficiency, het productie-
niveau en de verloop- en verzuimcijfers. Welis-
waar neemt de medezeggenschap toe, maar 
dat gaat niet verder dan het peil van “geïnfor-
meerd en gehoord” worden. In de C.O.P. ont-
staat daarna een strijd tussen werkgevers en 
werknemers over de besteding van de gelden 
en over de vormen van de experimenten. 133 
De C.O.P. besluit echter de start van experi-
menten te laten wachten op een rapport dat 
door de wetenschappelijke stichting van de 
drie vakcentrales (S.W.O.V.) uitgebracht zou 
worden. Dit rapport “Proef op de som” ver-
schijnt in juli 1976.  
Daarin wordt gesteld dat voor een mogelijk sla-
gen van experimenten aan drie voorwaarden 
moet worden voldaan. De overheid moet finan-
ciële garanties geven; de vakbeweging moet 
er voor waken dat ondernemingen geen mis-
bruik maken van experimenten; de veranderin-
gen moeten worden vastgelegd in regels. Ver-
der hebben volgens het rapport experimenten 
met vaste overlegvormen, zoals de OR, en met 
mede-eigendom door werknemers de mogelijk-
heid in zich uit te groeien tot echte medezeg-
genschap. Experimenten met werkoverleg en 
werkstructurering zijn daar veel minder ge-
schikt voor.  
Alle experimenten zijn echter voor hun slagen 
sterk afhankelijk van het economisch welvaren 
van de onderneming. 134 Het VNO reageert de-
zelfde maand in haar blad “De Onderneming” 
op het S.W.O.V.-rapport. Volgens deze reactie 
bieden experimenten met werkoverleg juist wel 
wezenlijke kansen tot democratisering van de 
ondernemingen, met name wanneer dat werk-
overleg in gestructureerde vorm op alle ni-
veau’s wordt ingevoerd kan een situatie van 
medezeggenschap niet uitblijven. 135 
In het standpunt van de vakcentrales moet 
wellicht meegewogen worden dat het rapport 
geschreven werd door een CNV-functionaris. 
136 Interessanter is te constateren dat het VNO 
blijkbaar in werkoverleg meer ziet dan in on-
dernemingsraden. Wie zou kunnen vermoeden 
dat daarin niet alleen meespeelt dat de effici-
ency van het bedrijf er door wordt opgevoerd, 
maar vooral de overweging dat deze vorm van 
democratisering volledige medeverantwoorde-
lijkheid van de werknemers veronderstelt en 
daardoor wellicht als minder bedreigend erva-
ren wordt. Overheidssubsidies wijst het VNO 
principieel af omdat het strijdig is met het be-
grip mede-eigendom.  
In de C.O.P. wordt daarna een jaar onderhan-
deld voordat men het eens kan worden over 
de keuze van experimenten. Begin 1978 zullen 
5 à 10 medezeggenschapsprojecten met een 

looptijd van drie jaar starten. Deze weten-
schappelijk begeleide experimenten zullen 
naar hun aard verschillen, er onder vallen on-
der andere experimenten met medebeheer 
van de werknemers in de leiding van de orga-
nisatie en met werkoverleg en werkstructure-
ring. 137 
 
Mede als gevolg van deze ontwikkeling wordt 
in mei 1978 de opzet en taak van de C.O.P. 
veranderd. Onder de nieuwe naam “Commis-
sie voor Ontwikkelingsproblematiek van Bedrij-
ven van de SER” zal zij onderzoeken gaan 
verrichten of stimuleren die meer dan op pro-
ductiviteitsbevordering gericht zullen zijn op de 
bedrijfsvoering in het algemeen. Daarbij zal 
aandacht besteed gaan worden aan ontwikke-
lingen die zowel van binnenuit als van buitenaf 
op de onderneming inwerken. 138 139 
 
Hiermee is een schets gegeven van de ontwik-
kelingen op het formeelpolitieke niveau, maar 
in de maatschappij zijn ondertussen nog vele 
andere zaken te ontdekken. Terwijl de mede-
zeggenschap de publieke aandacht trekt door 
pogingen haar verder gestalte te geven, krijgt 
de PBO-ordening die aandacht juist vanwege 
de langzame afbraak van haar organen.  
Al in 1973 heeft de SER besloten zich te be-
zinnen op haar werk en samenstelling, waar-
toe zij twee commissies instelt, die respectie-
velijk een onderzoek moeten doen naar de 
taak, samenstelling en werkwijze van de raad 
én naar de representativiteit van de organisa-
ties van ondernemers en werknemers. 140 
Bij dit laatste punt speelt het verlangen van de 
categorale vakbonden van midden en hoger 
personeel, die gestadig In ledentallen groeien, 
een vertegenwoordiging in de SER te krijgen 
een rol. Wanneer de SER 25 jaar bestaat in 
september 1976 ontstaat rond die feestviering 
een brede discussie over het functioneren van 
de SER, met name ook over de rol van de 
kroonleden.  
De totale PBO is in discussie bij de industrie- 
en voedingsbonden van het FNV, die bezig 
zijn zich uit de verschillende Bedrijfs- en Pro-
ductschappen terug te trekken. Ondersteuning 
vindt de PBO-gedachte nog wel in het CNV, 
die haar zelfs wil uitbreiden door de oprichting 
van bedrijfstakraden.  
Een geleidelijke afbraak spreekt uit een ad-
vies-aanvraag van Boersma over een sanering 
van productschappen, met name in de land-
bouw- en voedsel-sektoren. 141 Zijn opvolger 
Albeda wil zelfs een advies over de hele opzet 
van de PBO, waarbij hij de SER tot spoed 
maant. Hij wil een algemener advies dan 
Boersma “in het licht van de sinds de totstand-
koming van de wet opgetreden maatschappe-
lijke veranderingen”. 142 
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Tijdens het FNV-congres 1978 wordt ernstige 
twijfel aan het nut van overleg met overheid en 
de werkgevers in bijvoorbeeld de SER uitgesp-
roken door de voorzitter van de ABVA Dutman, 
die daarin gesteund wordt door Groenevelt. 143 
 
Echt op haar grondvesten begint de PBO te 
trillen wanneer de Voedingsbond CNV dreigt 
uit PBO-organen te stappen als de SER niet 
snel met het gevraagde advies komt. Voorzitter 
Den Hollander verklaart daarbij dat Ade PBO in 
haar huidige vorm voor ons niet zo hoeft te blij-
ven bestaan.” 144 
De wetenschappelijke bureaus van de CDA-
partijen hebben zich ondertussen uitgespro-
ken. Zij willen nieuwe overlegstructuren gere-
geld in een kaderwet Bedrijfstakgenoten, die 
overlegorganen op bedrijfstakniveau en regio-
niveau mogelijk moet maken. Er wordt gewaar-
schuwd tegen een te grote rol van de overheid, 
daarom wordt voorgesteld de besluitvorming 
naar lagere niveaus te verplaatsen. Voorzitter 
Piet Steenkamp verklaart overigens dat dit 
voorstel niet beschouwd mag worden als een 
hernieuwde poging de PBO leven in te blazen. 
145 
 
Aan het begin van dit hoofdstuk besteedden 
wij een passage aan problemen die bestaan bij 
het beschrijven van de recente geschiedenis. 
Een apart, daar niet genoemd, probleem doet 
zich voor wanneer men het functioneren van 
de ondernemingsraden in de praktijk wil bestu-
deren. Wordt er aan de meer politieke ontwik-
kelingen volop aandacht besteed, m.n. in de 
dagbladen, naar ons gevoel ondertussen zelfs 
soms te veel aandacht, van het dagelijks reilen 
en zeilen in de ondernemingen komt men veel 
minder tegen. Wat de krant haalt zijn enerzijds 
conflicten, anderzijds de resultaten van soci-
aal-wetenschappelijk onderzoek. En ook met 
die beide informatiestromen samen lijkt een 
getrouw beeld nog ver zoek. 
 
Bij de stakingsacties in 1972 en ‘73 openbaren 
zich conflicten tussen de vakbonden en onder-
nemingsraden. Zo doen in 1973 de onderne-
mingsraden van Hoogovers en DAF zelfs op-
roepen, tegen de vakbondskoers is, de stakin-
gen te beëindigen. 146 
Nu verkeren OR-leden ook in een moeilijke po-
sitie bij stakingen, staken zij mee dan krijgen 
zij van directies het verwijt van plichtsverzuim; 
steunen zij de stakingen niet overtuigend ge-
noeg dan krijgen zij uit hun achterban het ver-
wijt verraders te zijn. Er zijn verder steeds 
meer gevallen waarin bedrijfsledengroepen 
weigeren nog kandidaten te stellen voor de 
verkiezingen van ondernemingsraden. 147 In de 
samenstelling van ondernemingsraden blijken 
vaak problemen, o.a. door verschillen tussen 

wel- en niet-georganiseerden; onder de eerste 
groep bestaan spanningen tussen leden van 
de verschillende bonden. Omdat daardoor, 
maar even goed door de verschillende werk-
plaats, OR-leden zeer uiteenlopende belangen 
kunnen hebben ontstaan er ook onder hen 
veel conflicten en meningsverschillen. Het uit-
gangspunt van kiesgroepen vergemakkelijkt 
het dat groepen met een beperkt belang voor 
ogen één of meer zetels veroveren, hetgeen 
de eenheid van de werknemers niet bevordert. 
148  
Dat is de reden dat de PvdA in september 
1975 vindt dat het personeel voortaan één 
kiesgroep moet vormen. 149 Dat was niet zo’n 
nieuw standpunt, want al eerder gaven wij aan 
dat ook de vakbeweging het passief kiesrecht 
voor haar zelf claimde. 
 
De kleine greep die ondernemingsraden al 
hadden op het ondernemingsbeleid wordt ver-
der verminderd doordat het beleid een ander 
karakter krijgt. Dat wordt steeds meer een 
zaak die zich met een zekere mate van duur-
zaamheid over een lange periode uitstrekt. Wil 
men daarop invloed kunnen uitoefenen dan 
zou de ondernemingsraad zich in de eerste 
fase van beleidsvorming al moeten kunnen uit-
spreken. De praktijk is echter dat de onderne-
mingsraad pas op een moment geïnformeerd 
wordt dat het beleid eigenlijk al vastligt, maar 
nog naar het personeel verkocht moet worden. 
150 Terwijl de beleidsvoering een dagelijkse be-
zigheid is kan bovendien de OR maar een be-
perkt aantal keren, zo vaak als zij vergadert, 
daarop haar invloed laten gelden.  
Men mag veronderstellen dat de identiteitspro-
blemen van OR-leden niet gering zijn, zij ver-
keren in ieder geval in een permanente span-
ning tussen achterban en bedrijfsleiding. En is 
een ondernemingsraad in staat goed tegen-
spel tegen de bedrijfsleiding te leveren dan 
kan het zelfs zo zijn dat de ondernemer er nog 
de meeste baat bij heeft, omdat hem zo de 
weerstanden die onder de werknemers leven 
beter duidelijk worden. 151 
 
Regelmatig kregen wij de indruk dat in de 
standpunten van betrokkenen eigenlijk zo wei-
nig veranderd is in de beschreven periode. 
Hoewel we dat lang niet overal aangegeven 
hebben hopen we toch dat ook de lezer die 
continuïteit heeft kunnen ontdekken. In ons al-
lereerste hoofdstuk gaven wij aan dat het den-
ken van werknemers over medezeggenschap 
niet noodzakelijk leidt tot ondernemingsraad-
achtige constructies.  
Zo blijkt uit een discussieproject onder de le-
den van de vakcentrales dat de deelnemers 
daaraan meer behoefte hadden en meer eens-
gezind waren over vormen van directe 



 23 

democratie dan over de ondernemingsraden. 
Daarvan vindt 60% wel dat via de onderne-
mingsraden medezeggenschapsvergroting niet 
uitgesloten is. Uitgesplitst naar vakcentrales 
vinden we daartegenover dat van het NVV 
33%, van het NKV 29% en van het CNV 18% 
van de ondervraagden van mening zijn dat 
zo’n poging gedoemd is te mislukken. 152 
 
Met de instelling van de verplichte onderne-
mingsraden gaat het wel beter. Een onderzoek 
van de Arbeidsinspectie in juli 1975 wijst uit 
dat in 85% van de daartoe verplichte onderne-
mingen inderdaad een OR is ingesteld, terwijl 
7% daarnaast beschikte over een ander over-
legorgaan. Mede op basis van het aantal on-
dernemingen dat de instelling van een OR 
voorbereid verwacht de arbeidsinspectie dat 
het percentage van 91% snel bereikt zal wor-
den. 153 
 
Een onderzoek onder directeuren wijst uit dat 
meer dan 50% van de ondervraagden de in 
hun bedrijf geldende vorm van inspraak “op-
bouwend of goed” vindt, terwijl slechts 10% 
bedenkingen uit. Nog minder, 7%, vindt de OR 
lastig. Vrij unaniem zijn de ondervraagden ove-
rigens over de voordelen van een werkoverleg. 
154 Een uitslag die de vraag opwerpt wie er ei-
genlijk het meeste belang en voordeel hebben 
bij het bestaan en functioneren van onderne-
mingsraden. 
 
Deze geschiedenis van de “medezeggen-
schap” zou niet afgesloten kunnen worden 
zonder op z’n minst een poging te doen de 
verschillende standpunten nog een keer in 
kaart te brengen. 
Daarbij moeten de verschillende actoren, met 
name vakbonden en politieke partijen, principi-
eel in twee kampen gescheiden worden. 
Aan de ene kant de groep die op de een of an-
dere manier wat wil veranderen aan de be-
staande situatie, aan de andere kant de groep 
die alles wil laten zo het is. Deze laatste groep, 
waartoe wij werkgeversorganisaties en VVD 
rekenen, zullen slechts onder de druk van om-
standigheden bereid zijn mee te werken aan 
veranderingen. 
Dat wij vakbeweging en progressieve partijen 
tot het ander kamp rekenen zal niet verbazen, 
de plaatsing van het CDA daarbij waarschijnlijk 
wel. Natuurlijk is het CDA een twijfelgeval bij 
de ze indeling, want natuurlijk hield zij vaak 
maatschappelijke ontwikkelingen tegen. Waar 
het ons echter om gaat is dat zij ideeën ontwik-
kelde over een meer gewenste ordening. Dat 
het CDA verder bij de laatste wetswijziging, te-
gen de zin in van kabinet en coalitiepartner, er 
zorg voor droeg dat een zekere vorm van ver-
zelfstandiging van de OR tot stand kwam, lijkt 

onze indeling te rechtvaardigen. Bovendien 
was het ons een rustgevende gedachte dat het 
bij deze indeling gaat om een analytisch on-
derscheid, niet om een politieke waardering. 
 
Bepalen wij ons allereerst tot de opposerende 
groepen dan treffen wij in de literatuur een 
driedeling naar opvattingen over de taak van 
de ondernemingsraad aan.  
Een eerste groep ziet als taak van de OR de 
controle en beïnvloeding van het onderne-
mingsbeleid, alleen vanuit het gezichtspunt 
van de werknemers en de met hun positie in 
de onderneming verbonden belangen. Dat im-
pliceert een OR waarin alleen gekozen perso-
neelsvertegenwoordigers zitting hebben.  
De tweede groep neemt als uitgangspunt de 
samenwerking binnen de onderneming ter ver-
wezenlijking van de doelstellingen van de on-
derneming. Die samenwerking krijgt dan vorm 
en inhoud in de ondernemingsraad, die princi-
pieel een overlegorgaan is.  
De derde groep verbindt hieraan een paritair 
samengesteld toporgaan, het zogenaamde 
Gemeenschappelijk Bestuur. 155 
 
De eerste mening wordt ook wel aangeduid 
met controle- of distantiemodel, de beide an-
dere meningen gezamenlijk als participatie- of 
harmoniemodel.  
Daarnaast onderscheidt zich een groep, rond 
Van Gorkum en zijn ICOR, die als uitgangs-
punt het democratisch model kiest. Dat houdt 
in dat via een stapsgewijs proces de bevoegd-
heden van de OR moeten worden uitgebreid, 
uiteindelijk uitmondend in arbeiderszelfbestuur. 
Daarbij worden aan die verschillende stappen 
wel eisen gesteld. De OR, alleen bestaande uit 
gekozen leden, zou moeten uitgroeien tot een 
bedrijfsparlement. 156 
Daarmee lijkt deze groep vrij trouw gebleven 
aan de oorspronkelijke opvattingen van de 
Maatschappij Kritische Vakbeweging. 
De inhoudelijke vier deling hierboven gemaakt 
loopt niet geheel synchroon met een indeling 
naar groepen. Binnen die groepen bestaan 
meningsverschillen en in de aangegeven me-
ningen kunnen zich vele nuances vertonen.  
Het FNV mag tot de eerste groep gerekend 
worden. Daarvoor heeft ze wel in de loop der 
jaren de oudere lijn van medebewind en mede-
verantwoordelijkheid moeten verlaten. Zoals 
we gezien hebben is zij voor de OR meer de 
nadruk gaan leggen op de belangenbeharti-
gende functie. 157 
Zeker voor het NVV was het moeilijk tot een 
eensluidende mening te komen. Zo bespreekt 
haar Verbondsraad in april 1974 een interim-
nota medezeggenschap, waarbij met name de 
Industriebond zich verzet tegen het nemen van 
medeverantwoordelijkheid. Begin september 
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1974 moet de Verbondsraad opnieuw verga-
deren om tot overeenstemming te komen. Zij 
kiest dan voor een personeelsraad, met be-
voegdheden waarin een zekere speelruimte 
vanwege het bedrijfseigene mogelijk is. Die 
bevoegdheden zouden dan geregeld moeten 
worden in de CAO voor het betreffende bedrijf. 
Daarom zou de wet op de OR de mogelijkheid 
moeten openen dat via CAO’s aan OR’s ver-
dergaande bevoegdheden worden verleend. 
158 
Fusiepartner NKV kostte het heel wat minder 
moeite tot een standpunt te komen. Zij kiest 
voor de personeelsraad, die het onderne-
mingsbeleid moet beoordelen en beïnvloeden 
vanuit de specifieke positie en de belangen 
van de werknemers in de onderneming. Ook 
het NKV streeft daarbij naar een grote mate 
van distantie zolang de maatschappij kapitalis-
tisch is. 159 
Maar het lijkt erop dat er in het FNV ondertus-
sen bewegingen zijn om dat distantiemodel, in 
ieder geval in zijn hardste vorm, te verlaten.  
Zo’n ontwikkeling kan wellicht afgelezen wor-
den uit het FNV-standpunt over de Raad van 
Commissarissen, zoals wij dat weergaven. Een 
ander signaal levert de Industriebond NKV in 
de voorbereiding van haar congres in 1978. In 
een discussiebijdrage “Distantie, van nabij be-
keken” is de bond, onder voorwaarden, bereid 
medeverantwoordelijkheid te dragen voor het 
economisch gebeuren. De directe belangenbe-
hartiging voor de leden dwingt de bond soms 
tot deelname aan overlegsituaties die men lie-
ver niet zag. 160 
 
Het CNV heeft sinds een in 1974 uitgebrachte 
nota een geheel eigen standpunt. Zij ziet on-
dernemingen principieel als samenwerkings-
verbanden, daarom moet de zeggenschap 
over de onderneming ook bij alle betrokkenen 
liggen. Zij heeft meer dan in de OR vooral inte-
resse in het zogenaamde Gemeenschappelijk 
Bestuur als toporgaan voor de onderneming. 
161Deze mening dekt volledig de door ons als 
derde aangeduide groep.  
Toch hebben wij eerder al gezien, bij de be-
handeling van de Raad van Commissarissen, 
dat het CNV, bij monde van haar toenmalige 
voorzitter, bereid was ook genoegen te nemen 
met een andere wijze van samenstelling van 
die raad. Daarnaast zijn er tijdens de behande-
ling van het OR-wetsontwerp van Van Agt ge-
luiden te horen dat het CNV minder moeite 
heeft gekregen met een verzelfstandigde OR. 
Als verklaring voor het harde CDA-optreden 
daarbij geldt dat de CNV in het openbaar ern-
stige kritiek had geuit op het totale kabinetsbe-
leid.  
Het is nog te vroeg voor een echt oordeel, 
maar toch hebben wij het gevoel dat er sprake 

is van een zekere inhoudelijke toenadering 
tussen FNV en CNV, waarbij waarschijnlijk als 
motief aan beide kanten de moeilijke economi-
sche situatie geldt. 
Kijken we naar de politieke partijen dan is bij 
CDA en PvdA hun relatie met de vakbeweging 
regelmatig reden om hun standpunten aan te 
passen. Het sprekendste voorbeeld is mis-
schien wel de voorkeur die beide partijen ver-
tonen voor een uitsluitend recht voor de vakbe-
weging tot het stellen van OR-kandidaten.  
De FNV-vorming heeft wel verschuivingen in 
die relaties veroorzaakt. Daardoor is namelijk 
de relatie CDA-NKV ernstig verstoord, terwijl 
ook de afstand NVV-PvdA er door werd ver-
groot. De banden tussen CNV en CDA zijn 
weer aangetrokken.  
Het grootste verschil tussen beide partijen blijft 
hun opvattingen over de wenselijkheid van 
overheidsbemoeienis. Het CDA is daarvoor 
nog steeds angstig, de PvdA hecht er nog 
steeds grote waarde aan. Andere progressieve 
partijen, m.n. D’66 en PPR, staan relatief los 
van de vakbeweging, we gaven dat al eerder 
aan. Waar het om de medezeggenschap gaat 
vertonen zij beide trekjes van het democratie-
model, maar ook van het harmonie denken. De 
overblijvende linkse partijen en stromingen kie-
zen in het algemeen onomwonden voor het 
distantiemodel.  
Binnen de PvdA zijn er ook wel groepen, voor 
wie de relatie met de vakbeweging niet zo le-
vend is, die neigen naar D’66-PPR-
standpunten. Voorlopig lijkt de PvdA wel vast 
te houden aan het distantie-denken, maar wat 
bijvoorbeeld de invloed van Europese ontwik-
kelingen, daarbinnen de mening en pressie 
van de SPD, zal zijn blijft een grote vraag.  
Verrassend was het CDA-optreden bij de laat-
ste kamerbehandeling. Algemeen wordt dat 
optreden verklaard uit de behoefte van deze 
partij haar relatie met de vakbeweging, de ei-
gen linkervleugel en kiezersgroepen te verbe-
teren. Toch lijkt ons de standpuntwijziging te 
groot om alleen uit zulke tactische overwegin-
gen verklaard te kunnen worden. Dat de CDA 
hiermee de harmoniegedachte verlaten zou 
hebben, zoals ook wel gesuggereerd is, gaat 
ons aan de andere kant te ver. Wij denken dat 
er in de CDA-standpunten enige beweging zit. 
De werkgeversorganisaties hadden na 1971 
weinig behoefte aan weer nieuwe wetswijzigin-
gen. De pogingen dat wel te doen werden door 
hen tegengewerkt, waarin m.n. de grotere on-
dernemingen een rol speelden. Een voorbeeld 
daarvan is de beruchte brief van de negen top-
ondernemers in januari 1976, waarin de rege-
ring de waarschuwing krijgt niet teveel te expe-
rimenteren maar rekening te houden met de 
economische werkelijkheid. 162 Toch schijnen 
het later diezelfde grote ondernemers te zijn 
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die nog de minste moeite hebben met het ver-
wijderen van de directeur uit de ondernemings-
raad. 163 Hevig verontrust daarover was het 
confessionele NCW omdat daarmee de princi-
piële samenwerkingsgedachte verlaten werd. 
Verder zagen wij in dit werkstuk een aantal ke-
ren dat het NCW onder druk gezet moest wor-
den om eensgezinde werkgeversstandpunten 
te handhaven. Binnen dat NCW zijn dan ook 
ontwikkelingen te melden.  
Haar jongerenorganisatie, dat zijn de leden tot 
40 jaar, wilde in september 1976 meer vaart 
zetten achter de democratisering van de on-
derneming. 164 Een NCW-ledenvergadering 
geeft in datzelfde jaar de leiding opdracht de 
NCW meer te profileren als een bezinnings- en 
ideeënbeweging. Meer dan die leiding kiezen 
de leden voor een sterke maatschappelijke 
verantwoordelijkheid voor de ondernemers. 165 
In een voor die vergadering gepubliceerde bro-
chure “Verantwoordelijkheid voor onderneming 
en ondernemer” wordt gesteld dat het een taak 
is voor de ondernemer het werk van de onder-
nemingsraad te stimuleren om met behoud 
van de bestuurbaarheid van de onderneming 
de beïnvloedingsmogelijkheden van de werk-
nemers te vergroten. 166 
Met zulke gedachten begint het NCW dicht te 
komen bij sommige aspecten van het CNV-
denken. Op dezelfde wijze is het opvallend dat 
VNO en FNV, zij het om totaal verschillende 
redenen, de bevoegdheden van de onderne-
mingsraden willen beperken tot de adviesrech-
ten.  

Voor een derde werkgeversorganisatie, het 
K.N.O.V., gaven wij aan dat ook daarbinnen 
positiever gedacht lijkt te gaan worden over 
medezeggenschapsvormen. 
Alles overziende kan dus gesteld worden dat 
er in de standpunten van de betrokken organi-
saties de laatste jaren beweging zit. Hoe ver 
die zullen gaan en wat de effecten ervan zijn 
zal moeten blijken. Daar dienen zich genoeg 
gelegenheden voor aan, gezien het grote aan-
tal zaken dat nog in procedures loopt. Het is 
dan ook nauwelijks te verwachten dat het op 
het terrein van de medezeggenschap in de on-
dernemingen rustig zal worden. 
Al helemaal niet wanneer de nieuwe OR-wet 
van kracht wordt. Want men mag veronderstel-
len dat de daarin geregelde verzelfstandiging, 
los van de vraag hoe ver die gaat, reden zal 
zijn voor vele nieuwe conflicten in bedrijven. 
Wat ons misschien wel het meeste is opgeval-
len bij het maken van dit werkstuk is de moei-
lijke positie waarin ondernemingsraadsleden 
verkeren. In de mangel tussen achterban en 
bedrijfsleiding vinden zijn nauwelijks steun bij 
de vakbeweging en de daarmee gelieerde poli-
tieke partijen. Daardoor missen zij een eigen 
belangenbehartigingsorganisatie die hun pro-
blemen op de maatschappelijke agenda kan 
zetten. De enige manier waarop zij kunnen 
proberen steun te verwerven is door conflicten 
aan te gaan, met alle persoonlijke risico’s van 
dien. 
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6. Ford-nederland zonder ondernemingsraad

Op 20 maart 1975 verschijnt in de krant het 
bericht dat de 16 gekozen OR-leden van Ford-
Nederland in Amsterdam zijn afgetreden. De 
kern van het conflict zou zijn welke prijs er be-
taald moest worden voor het voortbestaan van 
de werkgelegenheid. Terwijl de directie door 
het behoud daarvan de continuïteit van het be-
drijf tot elke prijs wil handhaven, stellen de OR-
leden ook eisen aan de kwaliteit van het werk-
nemersbestaan. Directe aanleiding vormde het 
jaarlijkse medische verslag van de bedrijfsarts. 
167 Terwijl er bij Ford een hoger dan landelijk 
gemiddeld ziekteverzuim was wilde de directie 
bezuinigingen doorvoeren op de medische 
dienst, door vertrekkend personeel niet te ver-
vangen, anderen intern over te plaatsen; voor 
het hele bedrijf gold een personeelsstop. 
 
De frustraties van de OR-leden liggen nog veel 
dieper, zoals blijkt uit een interview met de 
beide secretarissen. 

“Wij zijn gemangeld tussen de directie en onze 
achterban, want ondanks al onze pogingen op ge-
regelde tijden informatie te geven over wat wij aan 
het doen waren, is het ons niet volledig gelukt 
deze stap duidelijk te maken. Daarnaast zijn we 
ook door de vakbonden in de steek gelaten.” 168 

Deze ondernemingsraad had al eerder conflic-
ten en nederlagen moeten verwerken. Een 
eerder, ook door hen zelf belangrijk gevonden, 
conflict ging om de instelling van de Raad van 
Commissarissen. In de voorgestelde raad zou-
den zes leden plaatsnemen die werknemer 
waren van Ford of Europe, een dubbelfunctie 
die bij wet niet toegelaten zou zijn. De OR be-
sloot daarop gebruik te maken van haar wette-
lijk recht tot veto, maar zag daar later weer 
vanaf nadat de directie haar medeverantwoor-
delijk stelde voor mogelijke consequenties er-
van, zoals het niet doorgaan van belangrijke 
investeringen. In haar jaarverslag over 1973 
zegt de OR daarover 

“Aan deze beslissing hebben de gekozen leden 
wel een bittere nasmaak overgehouden. Achteraf 
zijn we ervan overtuigd, dat intrekking van ons 
veto onjuist was.” 169 

Toch was deze ondernemingsraad eind 1972 
vol goede moed aan haar taak begonnen en 
werd zij door een anoniem zegsman zelfs als 
progressief bestempeld. 170 In haar beginsel-
verklaring stelde de OR dat ze de belangen 
van de werknemers zou behartigen, onder het 
motto: Wat goed is voor de werknemers van 
Ford, is goed voor de onderneming Ford”. 171 
Dezelfde anomicus schetst echter dat de arbei-
ders zelf nogal wantrouwend stonden tegen-
over de OR, door de rol die de voorafgaande 
OR gespeeld had. Bovendien kon de nieuwe 
OR niet veel bereiken, waardoor dat wan-
trouwen weinig verminderde. 172 Uit het hier 
aangehaalde boekje over het Ford-systeem 
blijkt overigens dat de werknemers een groot 
wantrouwen hebben tegenover de vakbond en 
dat de organisatiegraad er laag is. 
Opmerkelijk in dit conflict is de slechte relatie 
met de Industriebond NVV, die van te voren 
ook niet op de hoogte was van het kon flikt. De 
vakbond krijgt van de OR een brief waarin 
deze haar teleurstelling uitspreekt over het ont-
breken van hulp en begeleiding. De voorzitter 
Arie Groenevelt is niet in staat hierop te reage-
ren tegenover de Volkskrantverslaggever. 
Alle betrokken zien de werkelijke oorzaken in 
de beperkte mogelijkheden van de OR. 

“De OR kan uiteraard niets afdwingen als de men-
sen niet bereid zijn ervoor te knokken. En als de 
mensen eenmaal zover zijn dat ze bereid zijn om 
tot aktie over te gaan, dan is het de vraag waar de 
OR dan nog voor nodig is.” 173 

“De door ons geboden tegenstand had geen enkel 
effekt, omdat enerzijds de direktie alle protesten 
naast zich neerlegde en deed wat ze wilde, ander-
zijds het personeel niet bereid en in staat was een 
vuist te maken.” 174 

Ook de directeur heeft niet alleen begrip voor 
de moeilijke situatie waarin een OR moet wer-
ken, hij geeft ook toe dat de OR een informa-
tieachterstand heeft tegenover de directie. 175 
 
De afgetreden OR-leden stellen zich niet meer 
herkiesbaar en ook andere kandidaten zijn niet 
te vinden. Een nieuwe ondernemingsraad 
wordt pas gekozen in de laatste week van juni 
1978. 176
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7. De kwestie Spuijbroek, een ontslagprocedure 

Wanneer op 15 maart 1977 de Tweede Kamer 
beraadslaagt over de wet op de onderne-
mingsraden, loopt buiten op het Binnenhof een 
sigaar. 177 Daarin hult zich het ex-onderne-
mingsraadslid C.H. Spuijbroek, formeel tot 15 
december 1976 lid van de OR van de Philips-
hoofdindustriegroep Scientific and Industrial 
Equipment te Eindhoven. Zijn formele ontslag 
als OR-lid is de afsluiting van een lang conflict 
over vele ronden, dat regelmatig de kranten 
haalt. Dat Spuijbroek zich laat bijstaan door 
het publiciteits-gevoelige oud-kamerlid Van 
Gorkum zal daaraan niet vreemd zijn. 
 
In november 1974 werd Spuijbroek, als onge-
organiseerde op een één-manslijst, in de OR 
gekozen. Vanuit die OR wordt hij o.a. in de 
Straf- en Ontslagcommissie benoemd. In no-
vember 1975 raakt hij zo betrokken bij een ont-
slagprocedure voor een 19-jarige monteuse. 
178 
Hij komt daarbij tot de conclusie dat het meisje 
niet ontslagen werd omdat haar prestaties be-
neden een aanvaardbare norm bleven, maar 
omdat Philips te veel werknemers heeft en 
haar kwijt wilde. 179 Dat lijkt ook te passen in 
een afslankings-politiek gebaseerd op “natuur-
lijk verloop”, die het Philips-concern voert. 
Daarbij lijkt dat “natuurlijke verloop” op zijn 
zachtst gezegd bespoedigd te worden, b.v. 
door strengere jaarlijkse beoordelingen, min-
der promotievooruitzichten e.d. 180 
Ondanks de steun van Spuijbroek wordt het 
meisje uiteindelijk ontslagen; de vacature die 
ze achterliet werd nooit opgevuld. 181 De sa-
menwerking met het mede-commissielid in de 
Straf- en ontslagcommissie is dan wel ver-
stoord. Deze is wel akkoord gegaan met de 
ontslagprocedure. Als Spuijbroek de zaak aan-
hangig maakt bij de andere gekozen OR-leden 
worden er over en weer verwijten gemaakt. 182 
Op allerlei manieren probeert Spuijbroek ver-
der recht te vinden voor de ontslagen werk-
neemster, en steeds meer ook voor zichzelf, 
waardoor de verhouding met de voorzitter/di-
recteur Van der Ster snel verslechterd, en ook 
spoedig die met de andere OR-leden. Een te-
gen hem aangenomen motie van wantrouwen 
(12 voor, 2 tegen, 3 onthoudingen) lokt van zijn 
hand een spotprent op de OR uit, die in het be-
drijf verspreid raakt. Voorzitter en andere OR-
leden vinden deze prent angstaanjagend en 
grievend. 183 
Op 17 juni, in een extra plenaire vergadering 
hiervoor bijeengeroepen, wordt een motie aan-
genomen waarin voorgesteld wordt de Bedrijfs-
commissie voor de Metaal- en Elektro-techni-
sche Industrie te vragen het ontslag van de 

heer Spuijbroek uit de OR te willen goedkeu-
ren. Ondertussen is Spuijbroek dan tot die uit-
spraak geschorst. Een woordvoerder van het 
Ministerie van Sociale Zaken stelt dat zo’n inci-
dent nog maar eenmaal eerder is voorgeko-
men sinds de nieuwe wet op de OR van 1971. 
184 
 
Het is, om een klein uitstapje te wagen, heel 
aannemelijk dat ook dat andere incident in een 
Philips-bedrijf plaatsvond. Bij Van der Heem 
Electronics in Den Haag werden in september 
1974 twee OR-leden geschorst wegens schen-
ding van de geheimhoudingsplicht. Zij hadden 
namelijk in een verslag aan hun achterban in 
vier cijfers het negatieve eindresultaat over 
1974 gepubliceerd. 185 Bemiddelingspogingen 
slagen daarna niet. De bedrijfsledengroep blijft 
achter haar vertegenwoordigers staan, en op 5 
december doet de Bedrijfscommissie uit-
spraak. Zij acht geen gronden aanwezig voor 
ontslag als ondernemingsraadslid van de 
beide betrokkenen. 186 
 
In het geval Spuijbroek zal de Bedrijfscommis-
sie echter anders beslissen. Ook een gloed-
volle pleitnota van Pier van Gorkum mag niet 
helpen. Op 26 augustus 1976 volgt de uit-
spraak, de schorsing wordt gehandhaafd tot 1 
oktober, om definitief te worden wanneer niet 
een door alle betrokkenen ondertekende ver-
klaring afgegeven wordt, vermeldende dat de 
partijen alsnog tot een oplossing zijn geko-
men.187 Belangrijke overweging in het vonnis is 
o.a. dat de houding van de heer Spuijbroek 
een goed functioneren van de OR in de toe-
komst niet lijkt te verzekeren.188 
Volgens Van Gorkum betekent dit dat de posi-
tie van ondernemingsraadsleden ernstig is be-
nadeeld, hij spreekt daarbij van een gevaarlijk 
precedent. 189 Op 17 september komt de OR 
weer bij elkaar, ook nu in een extra vergade-
ring besluit zij niet in te gaan op een uitnodi-
ging van het ICOR alsnog tot een vergelijk te 
komen. De stemverhouding is 8 tegen 9, 190 
waarbij de stem van de directeur doorslagge-
vend genoemd mag worden.  
Het ICOR gaat daarna nog in beroep bij minis-
ter Boersma, die op 15 december het beroep 
niet ontvankelijk acht. 191 
 
Dat heeft de rust nog niet teruggebracht in de 
OR, want ondertussen komt het bericht dat van 
de vijf NKV-leden er vier zijn opgestapt, omdat 
zij menen onder de huidige voorzitter niet meer 
te kunnen functioneren. De woordvoerder ont-
kent een verband met de kwestie Spuijbroek, 
wel acht hij het tekenend voor de sfeer in de 
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OR. Directe aanleiding was het eigenzinnig in-
grijpen in de tekst van de notulen door de 
voorzitter, zonder dat deze daar later op terug 
wilde komen. 192 Een NKV-industriebond-
bestuurder verklaart dat de moeilijkheden niet 
beperkt zijn tot deze Philips-OR. Wegens be-
zwaren tegen het optreden van de voorzitters 
zijn in hetzelfde jaar ook leden van de OR’s 
van Vervoer en Garage en de Hoofdindustrie-
groep Video opgestapt. 193 
Begin december had Van Gorkum nog een 
klacht ingediend bij Boersma tegen de bedrijfs-
leiding van het Philips-bedrijf Elcoma te Veld-
hoven, die de OR-leden op ontoelaatbare wijze 
onder druk zou zetten door te dreigen met ont-
slag en verlies van werkgelegenheid. 194 De 
volgende dag wordt dit ontkend door leden van 
de OR, 195 waarna van deze zaak weinig ver-
der vernomen wordt. Het is denkbaar dat ook 
deze ontkenning onder druk gebeurde, maar 
uit het feit dat terriër Van Gorkum. niet meer op 
de zaak terugkomt, althans niet in de publici-
teit, mag afgeleid worden dat hij wat te voorba-
rig is geweest. 
 
Nu kan men de redenering ophangen dat de 
statistische kans op conflicten bij Philips groot 
is door het grote aantal ondernemingsraden 
(116 gewone, 24 groeps- en 1 centrale onder-
nemingsraden). 196 Daar staat dan direct te-
genover het harde standpunt dat Philips in-
neemt op de hoorzitting van de vaste kamer-
commissie van Sociale Zaken over het wets-
ontwerp van het kabinet Den Uyl. Scherper 
dan de twee werkgeverscentrales keert Philips 
zich tegen de voorgestelde uitbreiding van de 
bevoegdheden en tegen het benoemingsrecht 
van commissarissen. 197 
Opvallend mag tevens zijn dat politicologen 
zich door Philips laten gebruiken om over vak-
bondsbestuurders rapporten op te stellen op 
zoek naar hun sterke en zwakke kanten. 198 
Publicatie van boeken van socioloog Teulings 
en pastoraal-werkers Puijenberg en Van Dijck 
doet verdere afbreuk aan Philips’ sociale 
imago. 
 
Dat in de verschillende conflicten in en rond 
Philips’ OR’s het totale beleid van het concern 
een oorzakelijke rol speelt lijkt duidelijk. Ook in 
de directe aanleiding tot het conflict Spuijbroek 
komt dat tot uiting, het ontslag van de werk-
neemster lijkt voornamelijk gebaseerd op af-
vloeiingsoverwegingen. Leze men het verslag 
van het ICOR dan komt de directeur/voorzitter 
naar voren als een nogal ondemocratische 
manipulator. Maar ook het NKV eist later de 
spoedige toezegging 

“...dat de voorzitter van de ondernemingsraad zijn 
houding in het overleg zal wijzigen, dat hij een 
minder dominante rol gaat spelen en dat hij zich 
gaat gedragen conform de wettelijke bepalingen.” 
199 

Opvallend in het totale conflict is dat de andere 
gekozen OR-leden Spuijbroek niet volgen in 
zijn verzet, zich zelfs tegenover hem opstellen 
en een grote groep eruit ook geen poging wil 
doen de verschillen te overbruggen. De be-
schuldiging dat zij zich gewillig aan de zijde 
van de directie zouden hebben geschaard wijst 
een woordvoerder zeer fel af. Het ontslag van 
de monteuse heeft niets te maken met het ont-
slag van Spuijbroek als OR-lid. 

“Het gaat om de wijze waarop deze zijn gelijk pro-
beerde te krijgen. (...) Dat kostte zoveel tijd dat het 
gewone werk van de OR in gevaar kwam.” 200 

Snel dringt zich, het totale verhaal overziende, 
het beeld op van een querulant. Ook Spuij-
broek zelf zit met zulke gevoelens. 

“Ik kan mezelf niet kwalificeren. Volgens sommi-
gen ben ik slim, anderen vinden me een querelant. 
(...) Ik ben er nog niet hele maal uit waarom ik het 
zo voor dat meisje heb opgenomen. Alleen uit een 
gevoel voor rechtvaardigheid of ook om de aan-
dacht te trekken.” 201 

Te gemakkelijk worden echter mensen die zich 
principieel verzetten afgeschilderd als queru-
lant. Dat zulke mensen vaak een “lastig” ka-
rakter hebben mag misschien wel waar zijn, is 
misschien zelfs een voorwaarde tot principieel 
een-mans-verzet, maar zou in onze maat-
schappij eerder gewaardeerd moeten worden. 
Dat mensen in conflicten dingen doen die min-
der verantwoord zijn, waar zij zelf vaak later 
spijt van hebben zoals Spuijbroek, mag geen 
reden zijn op hun inhoudelijke bezwaren niet in 
te gaan. 
 
In 1977 neemt Spuijbroek, opnieuw gesteund 
door het ICOR, deel aan de nieuwe OR-
verkiezingen als Partij voor behoud van Ar-
beid. Philips verwijdert ICOR-actievoerders 
van haar terrein; de verkiezingscommissie ver-
wijdert affiches van de partij van de publicatie-
borden. 202 
Als op 26 oktober Spuijbroek, met ruim de 
kiesdeler, opnieuw gekozen wordt, spreekt de 
voorzitter van de OR, nog steeds dezelfde, de 
hoop uit dat ook met Spuijbroek de OR goed 
zal functioneren. Spuijbroek zelf ziet “geen 
aanleiding om anders te handelen dan de vo-
rige keer” en deelt mede “de gelukkigste man 
van de wereld te zijn.” 203
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8. Smit Internationale, een commissaris en het-vetorecht 

De ex-CNV-bestuurders Lanser en Van Gor-
kum, zijn elkaar de laatste jaren vaak tegen 
gekomen. Zelden waren zij het dan eens. Eind 
1978 staan zij opnieuw tegenover elkaar, als 
Lanser wordt voorgedragen als commissaris 
van Smit Internationale in Rotterdam, en de 
gekozen leden van de ondernemingsraden van 
twee dochterondernemingen (Smit Internatio-
nale Havensleepdienst en Smit-Vos) een veto 
uitspreken over deze benoeming. Zij zochten 
en vonden hulp bij het ICOR van Van Gorkum.  
Het Wetboek van Koophandel opent in artikel 
52 h, negende lid, de mogelijkheid voor een 
raad van commissarissen de SER te ver-
zoeken zulke bezwaren ongegrond te verkla-
ren. 204 
Als de Smit-kommisarissen dat ook doen is het 
de eerste keer sinds de inwerkingtreding van 
de wet in 1971 dat zo’n conflict voor de SER 
wordt uitgevochten. De gekozen OR-leden 
hadden bezwaren tegen de persoon Lanser en 
tegen de gevolgde benoemingsprocedure, die 
niet in overeenstemming zou zijn met de wette-
lijk voorgeschreven termijnen. Lansers per-
soon is om meer redenen niet aanvaardbaar, 
hij zou verantwoordelijk zijn voor een histori-
sche breuk in de Nederlandse arbeidersbewe-
ging, het terugtrekken van het CNV uit de fu-
sie, en uit zijn op een opeenhoping van com-
missariaten.  
Ondanks het verzoek van de SER om vertrou-
welijkheid te betrachten brengen de OR-leden 
de zaak in de openbaarheid, omdat het in het 
belang van alle werknemers zou zijn. De OR-
leden beweren dat de Vervoersbonden FNV 
zich van hun actie gedistantieerd zouden heb-
ben, wat door een woordvoerder ontkend 
wordt. 205 Tien dagen later, op 12 september, 
noemt de Industriebond NVV, toch al niet de 
beste maatjes met Lanser, zijn handelwijze 
“stuitend en weerzinwekkend”. 206 
 
Eind september verklaart het dagelijks bestuur 
van de SER het veto van de OR’s ongegrond. 
Zij stelt daarbij slechts op bezwaren te kunnen 
ingaan die gemaakt worden op gronden in de 
wet genoemd. De eerste bezwaarsgrond, de 
bekwaamheden van de kandidaat-commissa-
ris, zijn niet betwist. De bezwaren tegen de 
persoon Lanser ingebracht noemt het SER-
bestuur subjectieve waarderingen. Inzake het 
tweede bezwaar, het niet naar behoren sa-
mengesteld zijn van de raad van commissaris-
sen, volgt de SER de OR’s niet. 207 De onder-
nemingsraadsleden vechten door en spannen 
een kort geding aan. Waar het SER-bestuur 
wel een oordeel velt achtten zij dat bestuur 
daartoe niet bevoegd, omdat het moest 

oordelen over iemand die tot voor kort hun col-
lega-SER-lid was. 208 
Op 16 oktober dient het kort geding. Een be-
langrijk punt van de verdediger van de com-
missarissen is dat ook als de procedure anders 
was verlopen, het resultaat toch hetzelfde zou 
zijn geweest omdat van de zes betrokken OR’s 
er vier geen bezwaar hadden. 209 Over de 
juiste interpretatie van het gedrag van die an-
dere betrokken ondernemingsraden blijven de 
meningen in het verloop van het conflict ver-
schillen. Op nogal juridisch klinkende argu-
menten weigert de president van de Rotter-
damse rechtbank de eis toe te kennen, o.a. 
omdat een OR geen rechtspersoon is en dus 
geen proces kan voeren.  
FNV-vice-voorzitter Wim Spit, die als lid van 
het SER-bestuur betrokken was bij de uit-
spraak, verklaart zich “hoogst ongelukkig” te 
hebben gevoeld. De SER was door de wet 
vastgepind op twee beoordelingscriteria waar 
het conflict geen aanrakingspunten mee had. 
Verder zegt hij: 

“Als het aan mij ligt zal de SER in zaken als deze 
spoedig van haar merkwaardige, zo niet onmoge-
lijke positie verlost worden.” 210 

De beide OR’s vechten ondertussen op twee 
fronten door; tegen de uitspraak in kort geding 
gaan zij in hoger beroep, bij de Rotterdamse 
rechtbank maken zij een civiele procedure 
aanhangig tegen de benoeming van Lanser tot 
commissaris. 211 
 
Het is aan Minister Albeda, in antwoord op ka-
mervragen, voorlopig algemene conclusies te 
trekken uit dit conflict. Hij ziet geen enkel be-
zwaar tegen de kandidatuur van Lanser. 

“...ook indien sprake zou zijn van een algemeen 
ontbreken van vertrouwen bij de werknemersverte-
genwoordigers (behoeft) dat niet beslissend te 
zijn.” 212 

Het is verder onjuist de Structuurwet zo uit te 
leggen dat er sprake is van een soort veto-
recht van ondernemingsraden tegen kandi-
daat-commissarissen, zoals blijkt uit de SER-
uitspraak. 
 
Wanneer dat de heersende interpretatie blijft in 
het nog komende verdere verloop van deze 
zaak, en zo tot jurisprudentie wordt dan blijkt 
ook hierin de positie van de OR uiterst zwak te 
zijn. Kijken we naar de letterlijke tekst van het 
artikel 52 h, zesde lid: 

“De raad benoemt deze persoon, tenzij de alge-
mene vergadering of de ondernemingsraad tegen 
de voorgenomen beslissing bezwaar maakt op 
grond van de verwachting dat de voorgedragen 
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persoon ongeschikt zou zijn voor de vervulling van 
de taak van commissaris of dat de raad van com-
missarissen bij benoeming overeenkomstig het 
voornemen niet naar behoren zal zijn samenge-
steld.” 213 

Dan kan daarin een “harmonie”-gedachte gele-
zen worden. Maar die harmonie is net zo lang 

als de raad van commissarissen dan bereid is 
zich neer te leggen bij geopperde bezwaren. 
Doet zij dat niet, dan krijgt zij haar zin. Welke 
raad van commissarissen zal na deze zaak 
daarvan nog afzien. 
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9. Onderzoeken onderzocht

Zoals al eerder aangeduid is er in de loop van 
de tijd, en vooral in de jaren 1960-’70, veel on-
derzoek verricht naar het functioneren van on-
dernemingsraden. Vanuit verschillende achter-
gronden en motieven ontstond er een behoefte 
de Wet op de OR van 1950 te evalueren. Deze 
onderzoeken hebben toen bijgedragen tot de 
meningsvorming over het instituut onderne-
mingsraad en hebben zeker invloed gehad op 
de wetswijzigingen in 1971. Uit de diverse on-
derzoeken wordt duidelijk dat de relatie tussen 
OR-leden en de achterban en de verhouding 
van OR-leden met de vakbonden zeer proble-
matisch is. 

“Er is een verschil tussen diegenen in de OR die 
dit als een orgaan zien van beraad en diegenen 
die het zien als orgaan van belangenvertegen-
woordiging. Bij de eersten bestaat de neiging zich 
meer van de achterban te vervreemden, de laatst-
genoemden distantiëren zich gemakkelijker van de 
bedrijfsleiding. Weinig OR-leden kunnen beide 
functies combineren.” 214 

Een uitgebreid en wat recenter onderzoek is 
dat van B.W.M. Hövels en P. Nas. De resulta-
ten van dit onderzoek verschenen in december 
1976, zodat het ons mogelijk wat meer zicht 
zou kunnen geven op het functioneren van on-
dernemingsraden met de nieuwe wet van 
1971. De opzet van het onderzoek en hun cen-
trale vraagstelling geven tegelijkertijd de be-
perkingen aan. Het gaat er hun vooral om de 
verschillen tussen de onderzochte OR’s te ver-
klaren en hun centrale vraagstelling luidt dan 
ook: hoe functioneren OR’s in de praktijk. 215 
Het onderzoek werd gedaan onder auspiciën 
van de C.O.P. van de SER in opdracht van de 
Stichting Stuurgroep Sociaal-wetenschappelijk 
Onderzoek met geldelijke steun van deze 
stichting en van de Ministeries van Economi-
sche Zaken en Sociale Zaken. In het Men ge-
leide” geeft Prof. Mr. L.J.M. de Leede, voorzit-
ter van de begeleidingscommissie aan: 

“ ..het onderzoek is niet opgezet om antwoord te 
geven op de vraag of datgene wat werknemers in 
de OR zeggen daadwerkelijk invloed heeft op de 
beslissingen van de leiding en op de situatie van 
werknemers in de onderneming.” 

Ook in de begeleidingscommissie, waarin ver-
tegenwoordigd werkgevers en werknemersor-
ganisaties, is dit aanleiding tot problemen ge-
weest. Iets verderop citeren we De Leede nog-
maals: 

“ ..dat de wijze waarop het in het onderzoek geko-
zen begrip medezeggenschap is uitgewerkt, ertoe 
heeft geleid, dat bij de evaluatie van het funktione-
ren van de OR vanuit het perspektief van de me-
dezeggenschap, de OR als instrument voor 

verdergaande demokratisering min of meer uit het 
beeld verdwijnt.” 216 

Belangrijke opmerkingen die een beoordeling 
van de status en de resultaten van dit onder-
zoek beïnvloeden. Het blijft een vraag of de 
vakbeweging op dergelijk onderzoek zit te 
wachten. 
 
Als we kijken naar de conflicten die ontstaan 
rond het functioneren van OR’s en gekozen 
OR-leden wordt al snel de moeilijke positie van 
dit instituutduidelijk. Ook uit eerdere onder-
zoeken kon reeds geconcludeerd worden dat 
OR-leden in een zeer geïsoleerde positie ver-
keren. Voor een belangrijk deel vloeit dat voort 
uit het karakter van de O.R., daarbinnen moe-
ten immers tegengestelde belangengroepen 
met elkaar samenwerken. 

“Enerzijds moet de raad bijdragen tot een zo goed 
mogelijk funktioneren van de onderneming, ander-
zijds bestaat er binnen de onderneming een tegen-
stelling tussen de koper en de verkoper van ar-
beidskracht.” 217 

In de OR hebben de werknemersvertegen-
woordigers te maken met een informatie-ach-
terstand ten opzichte van de bedrijfsleiding, 
maar dat geldt andersom in de relatie tussen 
OR-leden en achterban net zo goed. 
Het rapport van Hövels en Nas bevat een berg 
aan empirisch materiaal en op een aantal van 
hun conclusies willen we hier even ingaan. We 
beperken ons daarbij tot aspecten die betrek-
king hebben op de problematische positie van 
gekozen OR-leden. In dit onderzoek wordt het 
functioneren van de OR afgemeten aan de 
mate waarin werknemers in staat zijn mede-
zeggenschap te realiseren door middel van het 
instituut OR. Een conclusie op dit punt geeft 
het onderzoek niet, want voor 

“...meting van wijziging in machtsverhoudingen is 
onderzoek op meerdere achtereenvolgende mo-
menten, oftewel longitudinaal onderzoek nodig.” 
218 

Wel zijn een groot aantal variabelen onder-
zocht die invloed uitoefenen op het functione-
ren van ondernemingsraden. Voor dit onder-
zoek zijn 95 gewone en 19 centrale OR’s on-
derzocht; men heeft niet gestreefd naar repre-
sentativiteit en de resultaten kunnen ook niet 
zomaar betrokken worden op alle OR’s in Ne-
derland. Een belangrijke opmerking lijkt ons 
nog dat juist ondernemingen met een slecht 
functionerende OR wel eens geweigerd zou-
den kunnen hebben hun medewerking aan dit 
onderzoek te verlenen. 
Een belangrijke graadmeter voor de invloed 
van gekozen leden van de OR is de wijze 
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waarop de agenda wordt samengesteld. De 
manier waarop dat gebeurt is bepalend voor 
de onderwerpen die aan de orde komen. Ook 
het optreden van de gekozen leden als zelf-
standige groep valt hieruit af te leiden. Hövels 
en Nas komen zo tot vier typen: 
 
1) De gekozen leden stellen alleen de agenda 

vast. (23%) De werknemersvertegenwoor-
digers kenmerken zich veelal door zelf-
standig optreden, maar zij beschikken 
verder over weinig invloed omdat zij vooraf 
niet over informatie beschikken, die immers 
door de bedrijfsleiding verstrekt moet 
worden. Ook hebben zij geen invloed op de 
agendering van punten die door de leiding 
naar voren worden gebracht. 

2) De agenda wordt ter vergadering vastge-
steld of door de voorzitter of een andere 
bedrijfsfunctionaris. (14%) De gekozen 
leden van dit type OR vormen geen partij en 
de voorzitter domineert de vergadering. 

3) Gekozen leden bespreken tijdens het voor-
overleg niet de agenda, wel kan één van 
hen vertegenwoordiger zijn in een agenda-
commissie. (18%). Ook in deze OR’s 
domineert de leiding. 

4) Gekozen leden beraden zich als groep op 
de vaststelling van de agenda. De agenda 
wordt evenwel in overleg met de leiding 
vastgesteld. (44%) Dit type OR kenmerkt 
zich door zelfstandig optreden, zij beschik-
ken meer dan de andere typen over de 
nodige informatie. 

De mate van invloed op de agenda is ook een 
kenmerk van een meer uitgebouwde OR. Tij-
dens het vooroverleg bepalen de gekozen le-
den hun standpunt en kunnen zij advies inwin-
nen bij deskundigen of vakbondsmensen. Dit 
maakt hun sterker in het onderhandelen met 
de leiding. In 40% van de ondernemingen is dit 
vooroverleg redelijk uitgebouwd, in 37% komt 
het wel eens voor en in 23% nooit. Een derde 
van de onderzochte OR’s leiden een marginaal 
bestaan, d.w.z. dat zij slechts voldoen aan de 
wettelijke minimumeisen. 
 
Onze belangstelling bij dit onderzoek ging 
vooral uit naar de gegevens die betrekking 
hebben op de relatie tussen de gekozen OR-
leden en de achterban. Die achterban zelf is 
niet bij dit onderzoek betrokken; de informatie 
is afkomstig van de OR-leden. Belangrijk voor 
het contact met de achterban zijn de kanalen 
waarlangs dat contact kan verlopen. In 25% 
van de ondernemingen vinden er evenveel bij-
eenkomsten van OR-leden met de achterban 
plaats als er OR-vergaderingen zijn. In iets 
minder dan k komt het minder vaak voor, in 
28% van de ondernemingen zelden en in 22% 

nooit. In 39% had het overleg tussen OR-leden 
en hun achterban een min of meer geïnstitutio-
naliseerd karakter. Een opvallend feit is dat in 
71% deze bijeenkomsten niet tijdens de nor-
male werktijd plaatsvinden. Voor de mate van 
interesse van de achterban onderscheiden 
Hövels en Nas eveneens vier categorieën: 
 

27% van alle OR’s heb-
ben een 

zeer geïnteresseerde 
achterban 

32% “ “ tamelijk geïnteresseerde 
achterban 

18% “ “ weinig geïnteresseerde 
achterban 

23% “ “ niet of nauwelijks geïnte-
resseerde achterban. 

 
De mate van interesse hangt positief samen 
met de frequentie van de kontakten met de 
achterban, maar het is niet helemaal duidelijk 
wat in dit verband de dominante variabele is. 
Als dit contact via politieke lijnen verloopt, dus 
via kiezersgroepen, is de belangstelling van de 
achterban het grootst. Ook het bedrijvenwerk 
of afdelingsoverleg spelen volgens Hövels en 
Nas een belangrijke rol. In 23% van de onder-
zochte ondernemingen was sprake van bedrij-
venwerk en deze vakbondsafdeling fungeert 
dan als een contactforum. Binnen deze bedrij-
ven nemen zij de volgende tendensen waar: 
1) De vakbondsafdeling werkt als kanaal 

waarlangs problemen worden aangedra-
gen voor de OR, tevens wordt er toegezien 
op de taakafbakening tussen de OR en de 
vakbond. 

2) Ten aanzien van de onderwerpen die 
besproken worden in de OR staan de 
vakbondsleden veel kritischer dan de 
gekozen OR-leden. 

3) De vakbondsafdeling fungeert als 
intermediair tussen OR en achterban, 
vooral m.b.t. kandidaatstelling en 
verkiezingen. 

De aanwezigheid van dit vakbondswerk op be-
drijfsniveau heeft een politiserende en active-
rende invloed op de interesse van de achter-
ban en op de inhoud en de frequentie van de 
kontakten tussen OR-leden en achterban. Het 
vakbondswerk richt zich vooral op arbeidsvoor-
waarden, arbeidsomstandigheden en perso-
neelswerk. Meer beleidscentrale vraagstukken 
worden overgelaten aan de OR. 
In die gevallen waarin de OR te maken heeft 
met een geïnteresseerde achterban is er vaker 
sprake van een dreiging met acties. De druk 
op de gekozen OR-leden is groter en zij ko-
men vaker in een moeilijke positie terecht. 
Om aan deze druk weerstand te kunnen bie-
den bewaren de gekozen OR-leden vaak 
enige afstand tegenover de achterban. 
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“Het vertegenwoordigend karakter van gekozen le-
den is niet altijd even duidelijk. In veel O.R.-en 
(65%) komt het wel eens voor dat gekozen leden 
in O.R.-vergaderingen een standpunt in nemen dat 
niet in overeenstemming is met dat van hun - 
soms ook gedifferentieerde - achterban.” 219 

Er is een parallel tussen de mate waarin de 
gekozen leden als zelfstandige groep optreden 
en de frequentie van het contact met de ach-
terban. Dit contact houdt weer verband met de 
mate van interesse bij de achterban. 
We moeten echter bedenken dat dit in slechts 
heel weinig bedrijven een beetje gestalte heeft 
gekregen. In het overgrote deel van de onder-
nemingsraden verkeren de gekozen OR-leden 
in een geïsoleerde positie. De mogelijkheden 
op meer en betere kontakten met de achterban 
lijken voorlopig nog niet aanwezig. Nieuwe vor-
men van overleg worden vooral geïnitieerd en 
gestimuleerd door de leiding uit efficiency-
overwegingen. 
 
Dat blijkt ook een geheel ander onderzoek dat 
ongeveer tegelijkertijd werd verricht door Joop 
Ramondt. De titel geeft al een duidelijk beeld 
van zijn vooronderstelling: “Bedrijfsdemocrati-
sering zonder arbeiders”. 
Hoewel het instituut OR in dit onderzoek niet 
centraal staat bij de vraag in hoeverre demo-
cratisering gerealiseerd wordt binnen de Ne-
derlandse bedrijven, lijkt het ons toch zinvol 
om in te gaan op een aantal opmerkingen die 
er over de OR worden gemaakt. Dit onder 
zoek richt zich verder vooral op het werk zelf, 
dus in hoeverre arbeiders invloed hebben op 
hun directe werkomstandigheden, de werk 
plek. Ramondt bekijkt daarom vooral die over-
legvormen die daarop betrekking hebben. 
T.a.v. deze medezeggenschapsvormen wordt 
door de overheid geen centraal beleid ge-
voerd, i.t.t. de OR. 
Ramondt probeert de OR theoretisch te plaat-
sen, als uitdrukking van overheidsbeleid bin-
nen de industriële verhoudingen; het sociale 
systeem waarin het harmonie denken bepa-
lend is. 

“De uitvoering van het proces is in belangrijke 
mate in handen gelegd van de onderneming, vrij-
wel zonder dwingende mogelijk heden om vanuit 
het centrale niveau corrigerend in te grijpen. De re-
gels die men opstelde, kon men zelf niet bewa-
ken.” 220 

Via een OR heeft men de eis op medezeggen-
schap van arbeiders gekanaliseerd en ze te-
ruggebracht tot het ondernemingsniveau. De 
belangen van de werknemers worden beoor-
deeld vanuit het belang van de onderneming 
als geheel. omdat de OR een vaag doel heeft, 
namelijk overleg tussen leiding en werkne-
mers, kan de OR nooit een organisatie van 

betekenis worden. In crisissituaties wordt dui-
delijk dat de feitelijke macht in handen is van 
de ondernemingsleiding. De OR wordt dan bui-
ten spel gezet. 
Ramondt merkt op dat de laatste jaren de be-
langstelling voor het werkoverleg sterk is toe-
genomen. Dit zou uitdrukking zijn van de be-
hoefte aan decentralisatie van beleid in de on-
derneming. Ramondt vraagt zich af of deze 
vorm misschien kan bijdragen aan het uitbou-
wen van de medezeggenschap van arbeiders. 
De betrokkenheid en de organisatiemogelijk-
heden kunnen groter zijn omdat de kontakten 
via het werk op de werkplek verlopen. 
Uit het onderzoek blijkt dat dit niet het geval is. 
Initiatieven tot werkoverleg worden veelal door 
het management genomen uit efficiency-over-
wegingen. En hoewel deze initiatieven om-
kleed worden met allerlei humane en sociale 
doelstellingen, blijken de voorwaarden voor 
een goed functioneren ervan niet aanwezig. 

“Waar de leiding de initiator is van werkoverlegsi-
tuaties, blijkt in feite dat zij het initiatief aan zich 
houdt en er weinig aan doet om het initiatief over 
te dragen.” 221 

Een zelfstandig en actief optreden van de 
werknemer wordt als niet-legitiem ervaren. 
Over de relatie tussen het werkoverleg en on-
dernemingsraden zegt Ramondt het volgende: 
Het werkoverleg wordt niet gezien als een be-
leidsvoorbereidende instantie voor het werk in 
de OR. Geen plaats dus waar OR-leden con-
tact met hun achterban kunnen hebben over 
OR-problemen. 
De OR’s kunnen het initiatief nemen tot het in-
stellen van werkoverlegvormen, maar dit komt 
weinig voor. Ramondt heeft 24 werkoverlegsi-
tuaties onderzocht en  

“... in geen van de bezochte bedrijven zijn wij een 
duidelijke en met name een elkaar ondersteu-
nende relatie tussen OR en werkoverleg tegenge-
komen.” 222 

Hij acht de OR nog steeds een vaag instituut, 
zowel in de opvatting dat de OR vooral over-
legorgaan is, als in de opvatting dat de OR 
verlengstuk is van de vakbeweging, belangen-
behartiger van de arbeiders. 
Problemen die in het werkoverleg niet opgelost 
worden of die uitgaan boven het afdelingsni-
veau komen niet bij de OR terecht maar wor-
den opgelost door het management. Tot nu toe 
is het vooral de bedrijfsleiding die het proces 
van werkoverleg controleert, mede omdat zij 
ook de randvoorwaarden beheersen waaron-
der dit overleg kan functioneren. 
 
Als beoordelingscriterium van dergelijke institu-
tionaliseringsprocessen acht Ramondt “het be-
langrijk na te gaan wie het initiatief heeft en 
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welke de mogelijkheden zijn dat dit overgedra-
gen wordt.” 223 Het belangrijkste kenmerk van 
de ondernemingsraad is dat het geen zelfstan-
dige organisatievorm is van werknemers op 
ondernemingsniveau. De OR ontwikkelt zich 
tot een beleidsorgaan van de onderneming 
waardoor de afstand tussen de werkplek en de 
OR alleen maar groter kan worden. Aan het 
belangenbehartigingsaspect van de OR kan 
steeds moeilijker uitdrukking gegeven worden. 
Ook allerlei tussenvormen van overleg lossen 
dit probleem vooralsnog niet op omdat er geen 
duidelijke relatie is tussen beiden. 
Beide onderzoeken geven een niet erg roos-
kleurig beeld van het instituut OR. De be-
staande medezeggenschapsvormen zijn geen 
directe uitdrukking van de eisen van de arbei-
dersbeweging, maar een kanalisering van of 
een tegemoetkoming in de 

democratiseringseisen. De moeilijke positie 
van OR-leden is inherent aan dit institutionali-
seringsproces dat van bovenaf gestuurd wordt. 
Uitbouw van de medezeggenschapskanalen 
kan alleen afgedwongen worden en een meer 
zelfstandige positiebepaling van de vakbewe-
ging lijkt daarbij noodzakelijk. Misschien dat 
het bedrijvenwerk in de toekomst kan bijdra-
gen aan het inhoud geven aan (mede)-zeg-
genschap op bedrijfsniveau. Een actieve en 
geïnteresseerde achterban kan immers een 
belangrijke steun zijn voor een onafhankelijker 
optreden van gekozen leden in de OR. Een 
dergelijk optreden zal echter alleen resultaat 
opleveren als werknemers in de bedrijven in 
de rug gesteund worden door een visie van de 
vakbeweging op het democratiseringspro-
bleem en hun eigen handelen kunnen relate-
ren aan een strategie naar zeggenschap.
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